
مدیرعامل شرکت واگن ســازی تهران از تحویل 
دورام قطار ملی متروتا پایان ســال خبر داد. به 
گزارش ایســنا، علیرضا شــیخ طاهری در آیین 
آغاز فعالیت خط تولید انبوه قطــار ملی مترو با 
بیان اینکه امروز شــاهد حرکت بــزرگ ملی در 
صنعت ریلی کشــور هســتیم، گفت: شهرداری 
تهران نیز در بستر همکاری با تمامی ارکان ملی 
 ســازی واگن، نقش اصلی را در اجــرای پروژه 

ملی دارد.
وی بــا بیان اینکــه در پایان دهه نــود در حوزه 
رفع مشــکلات نــاوگان، یک کشــور و صنعت 
وابســته بودیم، افزود: در این شرایط با اعتماد به 
دانش ایرانی در راســتای حل مشــکلات اقدام 
شــد؛ بگونه ای که شــهرداری تهران با همکاری 
شرکت های دانش بنیان در سال ۹۹ خط تولید 
ابتدایی قطار ملی مترو را کلیــد زد و این روند تا 
سال ۱۴۰۲ تا رفع نواقص و تاییدیه ها ادامه پیدا 
کرد که نهایتا با اخذ مجوزها در سال ۱۴۰۳ یک 
رام قطارملی مترو در مسیر تهران _ پرند فعال شد 

و نسبت به جابه جایی مسافر اقدام کرد.
شــیخ طاهری با تأکید بر اینکه امــروزه مدعی 
هستیم می دانیم که چه خواهیم ساخت، گفت: 
قرارداد تولید انبوه قطار ملی، همزمان با شرکت  
واگن سازی تهران انجام شد و از سال ۹۹ کارهای 

طراحی را جلو بردیم . امروز پروژه ۱۱۳ دستگاه 
شامل ۱۵ قطار ۷ واگنه و یک قطار ۸ واگنه را آغاز 
کردیم و تا پایان سال جاری ۲ رام از ۱۵ رام قطار 
۷ واگنه را تحویل شهرداری خواهیم داد و لازم به 
بیان است که این تولید ۷۰۰ هزار یورو به ازای هر 
واگن صرفه جویی ارزی دارد. همچنین۱۲ هزار 
نفر اشتغال مستقیم در سال دارد و میزان داخلی 

سازی را به حدود ۸۵ درصد می رساند.
به گزارش ایسنا، مهدی چمران نیز در سخنانی 
کوتاه با بیان اینکه  ان شــاءالله در تمام مســائل 
کشــور با بومی ســازی به ویژه در سازه هایی که 
خرید و واردات آن گران و ســخت است از جمله 
واگن سازی، بتوانیم با کمک شرکت های دانش 
بنیان خودکفا شویم، گفت: ان شاءالله باوری که 
در ملت ما بوجود آمده همچنان در همه زمینه ها 
خود را نشان دهد و امیدوارم باور »ما می توانیم« 
همچنان در همه زمینه ها به ویژه در موضوع واگن 

سازی خود را نشان بدهد.
وی با بیــان اینکه خوشــبختانه در تهران طول 
مسیر ریلی زیاد اســت؛ اما واگن کم داریم، ادامه 
داد: تأمین واگن از نیازمندی های  اصلی ما است 
و  باید عقب افتادگی جبران شود و در آینده بیشتر 
تولید کنیم؛ چرا که یکی از راههای رفع آلودگی 
استفاده از متروست و امیدواریم که هر چه زودتر 

هر آنچه را که وعده دادند شــاهد بروز آن باشیم. 
علی آقا محمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیز در آیین آغاز فعالیت خط تولید انبوه قطار 
ملی مترو با بیان اینکه از سال ۸۷ اولین مباحث 
برای تولید قطار ملی انجام شد، گفت: حالا سالها 
پس از آن، همه کارها، مجوزهــا و تأییدیه های 
شــرکت های مختلف طی شــد؛ اما برای انجام 
تست ها و تأییدیه شرکت های خارجی یک دوره 
طولانی کار بر زمین ماند؛ به این دلیل که نگاه به 
 خارج شد و فکر کردند که لازم نیست کار داخلی

 را پیش برد.
وی با بیان اینکه امیدواریم بر اساس تدبیر مالی 
که شده است در یک زمان بندی تعهد آور قطارها 
تحویل داده شــود چراکه اعلام شد در ابتدا قرار 
است ماهی یک رام و بعد ماهی ۳ رام وارد خطوط 
شــود، اظهار کرد: ســرعت در بحث لجستیک 
قطارهای پر ســرعت تعیین کننده است. کالای 
تولید شده اگر سریع در اختیار قرار بگیرد باعث 
رشد می شود؛ البته ظرفیت های ایران برای تولید 
قطار پر سرعت وجود دارد و در برنامه هفتم این 
مهم در مجلس شورای اسلامی مورد تأکید قرار 
گرفته اســت و  این یک کار ضروری و ملی است 
و برای کلانشــهر تهران به قطارهای پر سرعت 

نیاز داریم.

رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشور از افزایش 
جمعیت سالمندان در کشــور با سرعتی معادل پنج 
برابر رشد کل جمعیت خبر داد. محمدجواد محمودی 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به سالخوردگی جمعیت 
و پیامدهــای اجتماعی و اقتصــادی آن اظهار کرد: 
سالخوردگی فرآیندی است که از طریق آن نسبت افراد 
مسن در جمعیت افزایش یافته و نسبت افراد جوان 
کاهش می یابد که عامل اصلی تغییرات ساختار سنی و 

سالخوردگی، »کاهش باروری« است.
وی ادامه داد: در واقع زمانی که کاهش مرگ و میر در 
همه سنین رخ می دهد، تاثیر کمی را بر ترکیب سنی 
دارد، اما کاهش مرگ و میر در سال های پایانی زندگی 
می تواند تاثیر قابل توجهی بر سالخوردگی داشته باشد. 
مکانیزم این فرایند به این صورت اســت که با توسعه 
اقتصادی ـ اجتماعی و بهبود شرایط بهداشتی، مرگ 
و میر کاهش یافته و امید زندگی افزایش می یابد و لذا 
تعداد بیشتری از افراد به سنین بالاتر می رسند و زمانی 
که این فرآیند با کاهش باروری همراه باشــد، تغییر 

ساختار سنی را در پی دارد.
رئیس موسســه تحقیقات جمعیتی کشور گفت: به 
این صورت که با پایین آمدن باروری، سهم افراد جوان 
در جمعیت کم می شــود و طی زمان وزن جمعیت از 
گروه های سنی جوان به گروه های سنی بالاتر منتقل 
شده و نسبت افراد ســالخورده به کل جمعیت، رو به 

افزایش می گذارد. در واقع می توان گفت که سالخوردگی 
جمعیت محصول گذار جمعیتی است. محمودی در 
ادامه به وضعیت جمعیت افراد بالای ۶۵ سال در جهان 
اشاره کرد و گفت: در سال ۲۰۱۹، ۷۰۳ میلیون نفر ۶۵ 
سال یا بیشتر در جهان وجود داشت. پیش بینی می شود 
تعداد افراد مسن در سال ۲۰۵۰ دو برابر شود و به ۱.۵ 
میلیارد نفر برسد. در سطح جهان، سهم جمعیت بالای 
۶۵ سال از ۶ درصد در سال ۱۹۹۰، به ۹ درصد در سال 
۲۰۱۹ افزایش یافته است و پیش بینی می شود که این 
نسبت تا سال ۲۰۵۰ به ۱۶ درصد افزایش یابد، به طوری 
که از هر ۶ نفر در جهان یک نفر ۶۵ سال یا بیشتر سن 
خواهد داشت. وی با بیان اینکه سرعت پیری جمعیت 
در شرق و جنوب شرق آسیا سریع ترین سرعت را تجربه 
می کند، یادآور شد: حدود یک نفر از هر سه فرد مسن 
امروز و در سال ۲۰۵۰ در آسیای شرقی و جنوب شرقی 
زندگی می کند. با افزایش سن جمعیت، سهم افراد در 
سن کار )۲۵ تا ۶۴ سال( و مسن تر )۶۵+ سال( افزایش 
می یابد، در حالی که ســهم کودکان )۰ تا ۱۴ سال( و 

جوانان )۱۵ تا ۲۴ سال( کاهش می یابد.
رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشــور در ادامه 
با اشــاره به سرعت افزایش ســالمندی جمعیت در 
ایران،  تصریح کرد: درحالیکه در آبان ماه سال ۱۳۸۵، 
۵ میلیون و ۱۲۱ هزار و ۴۳ ســالمند ۶۰ ساله به بالا 
در کشور وجود داشــت این رقم در سال ۱۳۹۵ به ۷ 

میلیون و ۴۱۴ هزار و ۹۱ نفر رسیده است. به عبارتی 
با رشد ۱.۲۴ درصدی کل جمعیت کشور در آخرین 
سرشماری، جمعیت سالمندان با رشد ۳.۶۲ درصدی 
با سرعتی معادل پنج برابر رشد کل جمعیت کشور در 
حال افزایش است. به گفته وی،  در ایران در سال ۲۰۱۵ 
)۱۳۹۴( حدود ۱۰ درصد جمعیت بالای ۶۰ سال سن 
داشتند. در ۳۵ سال آینده یعنی سال ۲۰۵۰ )۱۴۲۹( 
درصد سالخوردگی جمعیت ایران به ۳۳ درصد افزایش 
خواهد یافت. رئیس موسسه تحقیقات جمعیتی کشور 
بیان کرد: نسبت افراد سالخورده بالای ۶۰ سال در حال 
حاضر فقط در کشور ژاپن بیش از ۳۰ درصد است، اما 
در اواسط قرن حاضر بسیاری از کشورها نسبت های 
مشابه ژاپن در سال ۲۰۱۲، را تجربه خواهند کرد که 
این کشورها در اروپا و شمال آمریکا، همچنین شیلی، 
چین، ایران، کره جنوبی، فدراسیون روسیه، تایلند و 

ویتنام را شامل می شود.
بنابر اظهارات محمودی و براســاس پیش بینی که 
براساس سناریو حد متوسط ســازمان ملل بازنگری 
شده در سال ۲۰۱۷، انجام  شده است، تا سال ۲۰۲۵ 
نزدیــک ۱۲ درصد از کل جمعیت ایران در ســنین 
بالای ۶۰ سال قرار خواهد گرفت و این نسبت تا سال 
۲۰۵۰ به ۳۲ درصد خواهد رسید، یعنی کمی کمتر از 
یک سوم کل جمعیت ایران سالخورده خواهند بود و تا 
سال ۲۰۸۰ به حداکثر حدود ۴۰ درصد خواهد رسید.

وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر این که با همه وجود، 
دغدغه دانش آموزان را پیگیــری خواهیم کرد، افزود: 
تلاشمان بر این است نگرانی ها را کم و دغدغه کنکور را 
نیز برطرف کنیم. به گزارش ایسنا و بنابر اعلام مرکز اطلاع 
رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش،علیرضا 
کاظمی، در آیین تجلیل از برگزیدگان دهمین جشنواره 
نوجوان خوارزمی که به همت آموزش و پرورش خراسان 
رضوی برگزار شد، با تأکید بر اینکه  با اجرای این جشنواره 
ها و برنامه های علمی، گام های مؤثری در نظام تعلیم و 
تربیت کشور برداشته می شود، تصریح کرد: خاستگاه 
اصلی جشــنواره نوجوان خوارزمی آموزش و پرورش 

استان خراسان رضوی است.
وی با اشــاره به این که بارقه های اولیه این جشنواره از 
اوایل دهه نود آغاز شده است، افزود:  با توجه به قدمت 
و اقدامات ارزشــمند این رویداد، ضروری است نگاه فرا 
تحلیلی به آن داشته باشیم. کاظمی با اشاره به اهمیت 
دوره متوســطه اول، گفت : دانش آموزان این دوره  در 
مرحله، گذار از رشــد جســمی، روحی، عقلی و علمی 
هستند و مدیریت این دوران بسیار حساس و سخت است 
و اگر به خوبی مدیریت شود، مسیر رشد آنان رقم خواهد 
خورد. وی افزود: تمام آسیب های اجتماعی و مسائلی که 
در فرآیند رشد ایجاد می شود، در همین مقطع و پایه اتفاق 
می افتد. ضروری است برای این مقطع حیاتی، یک برنامه 

منسجم و  یکپارچه علمی ـ تربیتی، پرورشی تهیه شود.
وی بر رفع خلاء بخشــی از فعالیت های علمی از سوی 
این جشنواره تأکید کرد و این اقدام را ارزشمند و حیاتی 
دانست و با اشاره به  فعالیت بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر در این جشنواره  گفت: این امر نشان  از موفقیت این 
جشنواره در بدنه آموزش متوسطه دارد؛ بنابراین ضروری 
اســت با  تدوین برنامه ویژه برای این دوره از بروز عقب 
افتادگی و آسیب های اجتماعی احتمالی جلوگیری شود.
به گفته کاظمی؛  بیش از ۱۳ رشــته اصلی و ده ها زیر 
رشته، از سوی این جشنواره پوشش داده شده و این امر  
باعث شده است تا ضریب نفوذ جشنواره افزایش پیدا کند. 
وی با تأکید بر اهمیت کشف و شناسایی استعدادهای 
برتر و پرورش استعدادها گفت: باید در کنار شناسایی 
استعدادها فارغ از نگاه رقابتی به پرورش آنها نیز اهمیت 
دهیم. باید برای ۳۰۰ دانش اموزی که در این جشنواره 

تجلیل می شوند نقشه راهی تدوین کنیم.
وزیر آموزش و پرورش حمایت  برخی از شــرکت های 
دانش بنیان از اســتعدادهای دانش آموزان خوارزمی را 
کافی ندانست و گفت: باید مسیر تربیت علمی این نخبگان 
را به صورت لحظه ای رصد کنیم تا آن ها به مسیرهای 

رشد دهنده علمی متصل شوند.
کاظمی  اتصال این دانش آموزان  با شبکه مربیان توانمند 
نیز تأکید کرد و افزود: جشنواره نوجوان خوارزمی نیازمند 

به روزآوری است. زیرا این جشنواره به عنوان  وفق ترین 
جشنواره های آموزش و پرورش  کمک شایانی به رشد 

روحی، جسمی و  علمی دانش آموزان می کند.
کاظمی خطاب به دانش آموزان این جشــنواره گفت: 
دانشمندان آینده کشــور از همین جمع خواهند بود و 
آینده کشور را شما می سازید؛ قدر این استعداد خداوندی 
را بدانید و مطمئن باشید مســیر موفقیت جز با ایمان 
و عشق به خدا و تلاش و پشتکار میســر نخواهد شد. 
والدین نیز  باید قدردان این فرزندان باشند. وزیر آموزش 
و پرورش یکی از سیاست های مهم آموزش و پرورش را 
توجه به سرآمدان علمی دانست و افزود: اقتدار امروز نظام 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه های علمی و نظامی، 
مرهون دانش آموزان دیروز مثل طهرانی مقدم ها است و 
آینده ما مدیون شما خواهد بود. کاظمی با تأکید بر این 
که مهم ترین دغدغه و اولویت رئیس جمهوری، تعلیم و 
تربیت است، گفت: این نگاه، نقطه عطف تحول در کشور 
خواهد بود، چرا که تمامی کشورهای دنیا و کشورهای 
پیشرفته، حرکت را از آموزش و پرورش آغاز کرده اند. وی 
با ابراز خرسندی از این که امروز به این نتیجه رسیدیم که 
تمام مشکلات در حوزه های مختلف، خاستگاه پیشگیرانه 
و مدیریت آن در گرو توجه به آموزش و پرورش اســت، 
گفت: امروز اگر بخواهیم تغییر مسیر دهیم باید نگاه به 

حوزه تعلیم و تربیت عوض شود.

معاون اول قوه قضاییه گفت: شــفافیت موجب کاهش 
فساد می شود و اگر شفافیت نباشد، فساد ریشه می دواند 
و گسترش می یابد. به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، 
حجت الاسلام حمزه خلیلی معاون اول قوه قضاییه در 
مراسم روز جهانی مبارزه با فساد که در سازمان بازرسی 
کل کشور برگزار شد، با تســلیت ایام شهادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( فلسفه امامت اتحاد، انسجام، همبستگی 
است، اظهارکرد: از سوی دیگر پایه های حکومت فراعنه و 
مستکبرین در افتراق و جدایی است و می کوشند ملت ها 

را با یکدیگر صف بندی کرده و به جان همدیگر بیندازند.
وی افزود: امروز ما بیش از دیروز و بیش از گذشته نیازمند 
یک اتحاد و انسجام و هم اندیشی و هم فهمی بین ملت 
هستیم و آنچه ملت را به غیراتحاد دعوت می کند، دشمن 
است و دشمن در کمین قرار گرفته است. معاون اول قوه 
قضاییه لزوم توجه به قوانین و مقررات را مورد تاکید قرار 
داد و تصریح کرد: مدیران ما امروز باید نسبت به حق یعنی 
قانون و مقررات پاسخگو باشند و آنچه در رفتار ما شکل 

می گیرد منطبق با قانون و مقررات باشد.
خلیلی با اشاره به درس حکومت داری امیرالمومنان )ع( 
در نهج البلاغه گفت: امیرالمومنان )ع( در بخشی از خطبه 
۱۶ نهج البلاغه می فرمایند »مردم به خدا قســم بدانید 
هیچ چیزی را از شما پنهان نمی کنم و همه چیز را به شما 
می گویم و هیچ دروغی به شما نمی گویم« معلوم است که 

قبح کتمان کردن بیشتر از کذب است. اینکه همه چیز را 
با شما در میان می گذارم یعنی اصل شفافیت که امروز به 

عنوان یک واژه جدید در ادبیات ما وارد شده است.
معاون اول قوه قضاییه با بیان اینکه شفافیت موجب کاهش 
فساد می شود و اگر شفافیت نباشد، فساد ریشه می دواند و 
گسترش می یابد، تصریح کرد: امیرالمومنان )ع( این قاعده 
لازم را در آن زمان گوشزد کرد که باید شفافیت باشد و 
شفافیت یک متغیری است که با متغیر دیگر یعنی کاهش 
فساد ارتباط وســیعی دارد. وی با تاکید بر اینکه امروز 
سازمان بازرسی کل کشور متولی امر مبارزه با فساد است و 
باید حوزه های مختلف قانون و قاعده شفافیت را اجرا کند، 
افزود: قاعده شفافیت به یک قانون لازم الاجرا تبدیل شده 

است و همگان مطالبه تحقق آن را دارند.
 خلیلی ضرورت مشــارکت دادن مــردم را مورد تاکید 
قرار داد و با اشاره به خطبه دیگری از نهج البلاغه، گفت: 
دانســتن و گردش آزاد اطلاعات حقی است که باید در 
نظام به جریان بیفتد و از حقوق ملت اســت. وی با بیان 
اینکه قانون شفافیت باید سرلوحه همه درتمامی حوزه ها 
باشد، تاکید کرد: حتی در رسیدگی های قضایی با تاکید 
رئیس قوه قضاییه علنی کردن محاکم جزو شفافیت هایی 
است که رسیدگی ها را علنی می کند و نظارت همگانی به 
وجود می آورد و در نظارت همگانی، ما کمتر دچار اشتباه 
می شویم. خلیلی با تاکید بر اینکه باید در حوزه قضایی نیز 

قاعده و قانون شفافیت اجرایی شود، گفت: در جایی که 
قانون اجازه دهد و گره گشایی کند و چگونگی شفافیت 
را توضیح داده و معاذیری که وجود دارد را برطرف کند، 
رســیدگی ها می تواند علنی باشــد. امیرالمومنان )ع( 
محکمه را در مسجد برگزار می کرد، حکمت این است که 
جمعیت وسیع تری حاضر شوند و ببینند و بدانند که علی 
)ع( چگونه قضاوت می کند و نگاه مردم در رسیدگی ها 

می تواند بر قاضی تاثیر بگذارد.
وی با بیان اینکه در دنیا همه بر این توافق دارند که باید با 
فساد مبارزه کرد، گفت: برای اینکه بدانیم وقتی یک توافق 
جمعی به وجود می آید و وقتی دنیا و همه انسان ها بر این 
توافق دارند که باید با فساد مبارزه کرد، یعنی فساد یک امر 
عدمی است و یک امر وجودی نیست. یعنی فساد، زشت 
و نازیبا است و با فطرت انسان سازگار نیست و هیچ فردی 
به طینت و سیرت و حتی با صورت راضی به زشتی نیست.
معاون اول قوه قضاییه یادآور شد: انسان هایی که به فساد 
واکنش نشــان می دهند از طینت و فطــرت خود مدد 
گرفته و آن طینت به پلشــتی ها جواب منفی می دهد. 
دنیا می گوید باید با فساد مبارزه شود، چون این مبارزه، 
با طینت بشر سازگار اســت و می خواهند با زشتی ها و 
پلشتی ها و ناسازگاری ها مبارزه شود. اگر مردم مشارکت 
داده شوند و امور به صورت شفاف برای مردم بیان شود، 

آنها به کمک مبارزه با فساد می آیند.

سالخوردگی یک سوم جمعیت ایران تا ۲۰۵۰تحویل دو رام قطار ملی مترو تا پایان سال

اگر شفافیت نباشد فساد ریشه می دواندتلاشمان آن است دغدغه کنکور را برطرف کنیم

پیامک: 30004800سال دهم |  شماره      3181| یک شنبه 25  آذر ماه 1403 |  13 جمادی الثانی 1446 | 15 دسامبر  2024 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

موج سرما مصرف گاز را تا 25 درصد افزایش داد

راه اندازی پویش کاهش 
دو درجه ای دمای هوا

۱۲۰ همت برای جبران جهش 
نرخ ارز کالاهای اساسی

معامله ۳۷ همت کالا و 
محصول در بورس کالا
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سرمقاله
اقدامات مثبت 

برای رفاه اجتماعی

طرح کوپــن الکترونیک، 
طرح کمک کننــده برای 
بهبــود وضعیــت اقشــار 
آسیب پذیر است، اما چاره 
اصلی کار کنترل قیمت ها است. بهتر است به منظور 
حفظ قدرت خرید مــردم و جلوگیری از کاهش 
اثرگذاری اصلاحات یارانه ای، پرداخت یارانه همراه 
با تخصیص کالابرگ را دستور کار قرار گیرد. این 
اصلاح در بهبود معیشت مردم و جلوگیری از تداوم 
رانت و فساد موثر است و انجام آن به نفع مردم بوده، 
اما برای اینکه قشر ضعیف جامعه آسیب نبیند باید 
سیاست های حمایتی در دستور کار قرار گیرد. افت 

قدرت خرید جامعه...

  عبدالمجید شیخی، مسائل 
اقتصادی

متن کامل  د ر صفحه 3
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تدوین قوانین مورد توجه قرار گرفته است

رمزارزها در یک قدمی 
سر و سامان گرفتن

کاهش قدرت خرید جبران می شود

جزییات کالابرگ دهک های پایین درآمدی
صفحه3

صفحه3

معاملات کم سو  در بازار مسکن
تمایل   به   خرید   خانه های   قدیمی   افزایش   یافت

رمز ارزها غالبا پشتوانه مشــخصی ندارند و بستر 
مناســبی بــرای فعالیت های مجرمانه شــناخته 
می شوند، بر این اساس تدوین قوانین در این حوزه 
بیش از گذشــته مورد توجه قرار گرفته اســت؛ به 
گونه ای که چندی قبل، پیش نویس سند ساماندهی 
رمزارزها در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای 
مجازی کشور بررسی شد. به گزارش ایسنا، ورود به 
دنیای رمزارزها برای سرمایه گذاری و حفظ ارزش 
پول موضوعی اســت که سال هاســت مورد توجه 
افراد قرار گرفته اما این نگرانی وجود دارد که به دلیل 
نو ظهور بودن چالش هایی بــرای فعالان آن ایجاد 
شود؛ به همین دلیل آشنایی با مخاطرات احتمالی 
رمزارزها برای افرادی که این فنــاوری و بازار آن را 
نمی شناسند، مســئله ای مهم است. از آنجایی که 
غالبا این رمز ارزها پشتوانه مشخص ندارند، اغلب 
از فرآیندهای نظارتی خارج هستند و از این رو بستر 
مناسبی برای فعالیت های مجرمانه از جمله پولشویی 
و کلاهبرداری را فراهم می کنند. بنابراین با توجه به 
اینکه در کشور ما هم چند سالی است استفاده از این 
تکنولوژی جدید رواج یافته، تلاش می شود قوانینی 
در این حوزه تدوین شود؛ به گونه ای تابستان سال 
۱۴۰۲ اعلام شد آیین نامه جامعی درباره رمزارزها 
در دولت تصویب و لایحه ای را  تنظیم شده است که 
برای تبدیل شدن به قانون به مجلس ارسال می شود. 
در همین راستا اخیرا، پیش نویس سند ساماندهی 
رمزارزها که پیشتر توســط وزارت امور اقتصادی و 
دارایی به عنوان متولی تنظیم آن در سند راهبردی 
فضای مجازی کشور تدوین و به مرکز ملی فضای 
مجازی تحویل شده بود، در نشست کمیسیون عالی 
تنظیم مقررات فضای مجازی کشــور بررسی شد. 
پیش نویس این سند، در صورت تصویب نهایی در 
کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی و پس 

از طی مراحل تشریفاتی قانونی...



اقتصاد2
ایران

معامله ۳۷ همت کالا و محصول 
در بورس کالا

بالغ بــر ۲ میلیــون و ۶۳۲ هزار تن انــواع کالا و 
محصول به ارزش بیش از ۳۷هزار میلیارد تومان 
هفته گذشته در تالار فیزیکی بورس کالا معامله 
شد. به گزارش تسنیم، آمار معاملات بازار فیزیکی 
بورس کالای ایران نشان می دهد در هفته منتهی 
به ۲۳ آذر ماه بالغ بر ۲ میلیون و ۶۳۲ هزار تن انواع 
کالا و محصول به ارزش بیش از ۳۷هزار میلیارد 
تومان معامله شد همچنین ارزش معاملات 10 
شرکت برتر به بیش از 19.5هزار میلیارد تومان 
رسید. بر این اســاس برترین های بورس کالای 
ایران درهفته منتهی به ۲۳ آذرماه براساس ارزش 
فروش شرکت ها در بازار فیزیکی به شرح زیر است: 
فولاد مبارکه اصفهان با معامله ۲49 هزار و ۶40 تن 
آرگون و انواع ورق به ارزش 8 هزار و ۳۶1 میلیارد 

تومان در رتبه نخست ایستاد.
ملی صنایع مس ایران با فروش 9 هزار و 850 تن 
اکسید مولیبدن، سولفور مولیبدن و انواع مس به 
ارزش ۳هزار و ۲۳9میلیارد تومان دوم شد. فولاد 
خوزســتان با فروش ۷0 هزار و 100 تن آرگون، 
تختال و شمش بلوم به ارزش هزار و ۷1۶ میلیارد 
تومان در جایگاه سوم ایســتاد. شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر با فروش ۲۶5 هزار تن کنسانتره 
و گندله سنگ آهن به ارزش هزار و ۳50میلیارد 

تومان رتبه چهارم را به خود اختصاص داد.
پالایش نفت بندرعباس با فروش 4۷ هزار و 800 
تن لوب کات و وکیوم باتوم به ارزش هزار و 10۷ 
میلیارد تومان رتبه پنجم را به خود اختصاص داد. 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با فروش 100 
هزار تن شمش بلوم، کنســانتره و گندله سنگ 
آهن به ارزش 859 میلیارد تومان تومان ششــم 
شــد. پالایش نفت اصفهان با معامله ۳8 هزار تن 
گوگرد کلوخه، لوب کات و وکیوم باتوم به ارزش 

8۳8 میلیارد تومان هفتم شد.
صنایع تولیدی دنیای مس کاشان هزار و ۲40 تن 
سیم و مفتول مسی و مس مفتول به ارزش ۷۳4 
میلیارد تومان فروخت و هشتم شد. مجتمع صنایع 
آلومینیوم جنوب با معامله ۳ هزار و 500 تن شمش 
به ارزش ۶۶۲ میلیارد تومان نهم شد. پالایش نفت 
تهران نیز بــا فروش ۳1 هــزار و 4۲0 تن گوگرد 
گرانوله، لوب کات و وکیوم باتــوم به ارزش ۶۶0 

میلیارد تومان رتبه دهم را به خود اختصاص داد.

لغو ممنوعیت صادرات حبوبات 
ابلاغ شد

دستور توقف اجرای بخشنامه غیرمجاز اعلام شدن 
صادرات حبوبات و برخی محصولات کشاورزی از 

سوی گمرک ایران ابلاغ شد.
به گزارش ایلنا، در ابلاغیه گمرک ایران  آمده است: 
پیرو بخشنامه شــماره 1881985/140۲/18۳ 
مــورخ ۲۷/1۲/140۲ موضوع اعمال ممنوعیت 
صادرات حبوبات و برخی محصولات کشاورزی 
به پیوســت نامــه شــماره 40۷۷098 مورخ 
0۶/09/140۳ دفتر مقررات صــادرات و واردات 
سازمان توسعه تجارت ایران منضم به نامه شماره 
۲504۷9 مورخ 04/09/140۲ معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، به همراه تصویر 
دادنامه شــماره 140۳۳1۳9000۲091589 
مــورخ ۲9/08/140۳ صادره از ســوی هیئت 
تخصصــی صنایــع و بازرگانی دیــوان عدالت 
اداری و همچنین نامه شماره 40۶1۷۷0 مورخ 
05/09/140۳ دفتر حقوقی سازمان توسعه تجارت 
ایران مبنی بر صدور دستور موقت توقف اجرای 
نامه شماره ۲1۳59۷5 مورخ ۲8/11/140۲ دفتر 
مذکور )موضوع ممنوعیت صادرات 9 ردیف اقلام 
مندرج در نامه موصوف عیناً جهت اطلاع و اقدام 

لازم ابلاغ می گردد.
ضمناً بــا عنایت به بخــش اخیر نامه شــماره 
40۷۷098 مــورخ 140۳۷090۶ دفتر مقررات 
صادرات و واردات، چگونگی شمول یا عدم شمول 
بند ب ماده ۲۳ قانون احــکام دائمی برنامه های 
توسعه کشور بر 9 قلم کالاهای موضوع بخشنامه 
متوقف شده، طی نامه شماره 1۳۶۶984/140۳ 
مورخ 1۷09/140۳ )پیوســت( از وزارت جهاد 
کشاورزی و رونوشت همین بخشنامه از سازمان 
توسعه تجارت اســتعلام گردیده است و پذیرش 
اظهار نامه های صادراتی اقلام، موصوف، موکول به 
وصول پاسخ استعلام انجام شده و ابلاغ مراتب از 

سوی این دفتر خواهد بود.
از این رو شایسته اســت مراتب به نحو مقتضی 
به خدمــت گیرنــدگان ذیربط اطلاع رســانی 
گردد تا به منظــور جلوگیری از ایجــاد وقفه در 
روند صادرات و ایجاد هزینه، موضوع را تا حصول 
 نتیجــه از طریــق وزارتخانه تولیــدی مربوطه 

پیگیری نمایند.

خبر

بنابر گفته مســئولان، با 
ورود موج جدید ســرما به 
کشور و افزایش مصرف گاز 
بسیاری از شهر های کشور 
با افــت فشــار گاز مواجه 
شــده اند که این امر می تواند زنگ خطری برای پر 
مصرف ها در قطعی گاز باشــد. همزمان با کاهش 
دمای هوا و ورود سامانه بارشــی جدید به کشور و 
اعلام یخبندان در نواحی مختلف شاهد افت فشار 
گاز در بســیاری از مناطق و نواحی مختلف کشور 
هستیم که  در این زمینه هشدارهای لازم  از سوی 

شرکت ملی گاز داده شده است.
در همین رابطه مسلم رحمانی مدیر مرکز راهبری 
شــبکه گاز با بیان اینکه روز گذشــته مصرف گاز 
در بخــش خانگی، تجاری و صنایــع خرد به 5۷8 
میلیون متر مکعب رسیده است گفت: طی دو سه 
روز گذشته با توجه به کاهش دمای هوا و پایداری 
دمای هوا و باز بودن ادارات میزان مصرف گاز به ۶00 
میلیون متر مکعب رسیده بود اما طی روز گذشته 
و با توجه به تعطیلی ادارات میــزان مصرف گاز با 

کاهش روبرو بوده است.
وی ادامه داد: میــزان مصرف گاز بــا کاهش ۲5 
درصدی روبرو بــوده اما با توجه به ورود ســامانه 
بارشی جدید به کشــور و برودت دمای هوا پیش 
بینی می شود که میزان مصرف گاز افزایش یابد و 
این رشد مصرف در شهرهای شمال غرب و شمالی 
کشــور به بیش از ۷00 میلیون متر مکعب برسد. 
میزان مصرف ۷00 میلیون متر مکعب 8۲ درصد 
از تولید گاز کشــور را در برمی گیــرد. مدیر مرکز 
راهبری شبکه گاز توضیح داد: توصیه می شود همه 
هم وطنان در بخش خانگی و تجاری در شهرهای 
مختلف کشور به ویژه شهرهای پر مصرف از جمله 
تهران، خراسان رضوی با صرفه جویی در مصرف گاز 
از فشار افت گاز در مناطق مختلف جلوگیری کنند.

 مدیر مرکز راهبری شبکه گازرسانی کشور  توضیح 
داد: در روزهای گذشته افت فشــاری را در شمال 
غرب در انتهای شبکه استان اردبیل و در استان های 
نیمه شمال شرقی به خصوص در خراسان جنوبی و 
رضوی مشاهده کردیم و علت افزایش بیست و پنج 
درصدی مصرف گاز در بخش های خانگی تجاری و 

صنایع غیر عمده است.

خاموشی ها برق به کشور بازگشت
افت فشار گاز و افزایش مصرف باعث شده که دوباره 

خاموشی ها به سراغ ادارات و همچنین واحدهای 
مسکونی بیابد و برخی از جدول خاموشی در مناطق 
مختلف منتشر شد که در همین رابطه علی آبادی 
وزیر نیــرو اعلام کرد: مصرف بــرق و گاز به قدری 
افزایشــی بوده  که با همه  تلاش ها باز هم برخی 
نیروگاه ها نمی توانند با ظرفیــت کامل کار کنند. 
پنج هزار مگاوات نیروگاه را از مدار خارج کردیم به 
دلیل اینکه از ناحیه سوخت نگران بودیم. همکاران 
ما از روز شــنبه برنامه احتمالی خاموشی برق را به 

استحضار مردم خواهند رساند.
دولت همچنین همزمان بــا افزایش مصرف گاز به 
فکر قطع کردن گاز پر مصرف ها افتاده اســت  به 
طوری که از چند روز پیش گاز مشترکان پر مصرف 
خانگی از جمله باغ ویلاها در شــهرهای مختلف از 
جمله شهرهای شمالی قطع شده است  که  در همین 
رابطه   صیدالی مدیر امور گازرســانی شرکت ملی 
گاز  گفت: از سه روز قبل تا کنون بالغ بر پنجاه و سه 
هزار مشترکی که باغ ویلا داشتند ما گازشان را قطع 
کردیم و در هفته آینده مصرف گاز 80 میلیون متر 

مکعب افزایش خواهد داشت.

گاز ۵۳ هزار ویلای پر مصرف قطع شد
در همین رابطه سالوری کارشناس گاز در گفت وگو 
با باشگاه خبرنگاران با بیان اینکه دولت باید پیش از 
این اقدام به قطع و یا کنترل مصرف گاز مشترکان 
پر مصرف می افتاد گفت: در شرایطی که افت فشار 
گاز در سه استان شمالی کشور طی روز های اخیر 
رقم خورده و قطعی های برق خانگی آغاز شده است، 

روشن ماندن وسایل گرمایشی در سکونت گاه های 
غیردائــم و باغ ویلا های خالی از ســکنه، توجیهی 
ندارد. وی ادامه داد: شرکت ملی گاز ایران شروع به 
قطع گاز باغ ویلا ها کرده که تاکنون بیش از 5۳ هزار 
باغ ویلا با قطع گاز مواجه شده اند، اما شرکت توانیر، 
رصد مصرف باغ ویلا ها را تازه آغاز کرده و هشدار داده 

در صورت پرمصرفی، برق آنها را قطع خواهد کرد.
وی ادامه داد: کاهش ۲ درجه از دمای وســایل گاز 
ســوز و پکیج ها نقش بســیار موثری در مدیریت 
مصرف گاز و کاهش خاموشــی ها در بخش های 
مختلف خواهد داشــت که امیدواریم در ابتدا این 
موضوع را ادارات و دستگاه های دولتی رعایت کنند 

تا برق و گاز به صنایع مختلف برسد.
او یادآور شد: متاســفانه بعضی از این مشترکان، از 
ابتدای هفته شعله های گاز را روشن می گذارند تا 
انتهای هفته که می خواهند به باغ ویلاهایشان بروند 
و از آن جا استفاده کنند. با توجه به شرایط موجود 
در کشــور این اقدام به هیچ عنوان به صلاح نیست 
بنابراین همکاران ما با جدیت پیگیری و گاز آنها را 
قطع می کنند. انتظار ما از صاحبان این باغ ویلا ها 
این است که خودشان رعایت کنند و اجازه ندهند 

که شبکه گاز در این خصوص دچار مشکل شود. 

کاهش مصرف گاز در دستور کار دستگاه ها
همزمان با افت فشــار گاز در سرشاخه های کلان 
شــهرها پاک نژاد وزیر نفت هم توصیه کرده است 
که هم وطنان در مصرف گاز صرفه جویی کنند. او 
اظهار کرد: همکاران من در شرکت ملی گاز ایران به 

صورت جدی دمای بهینه در ساختمان های دولتی 
سراســر کشــور را رصد می کنند و بطور قطع اگر 
اداره های دولتی خارج از استانداردهای تعریف شده 
گاز مصرف کنند، حتما با قطع گاز رو به رو می شوند.
وی ادامه داد: ایــن موضوع فقط به دســتگاه ها و 
اداره های دولتی ختم نمی شــود، زیــرا کنون باغ 
ویلاهایی در کشور وجود دارد که سیستم گرمایشی 
خود را با وجود عدم حضور در خانه روشن می گذارند 
تا شاید ماهی یک بار به آنجا بروند، از این رو درست 
نیست، در حالی که در مناطق شمال و شمال شرق 
کشور ممکن اســت مقداری با افت فشار گاز روبرو 

شویم، این گونه گاز در باغ ویلاها مصرف شود.
وزیر نفت با بیان اینکه اکنون برای پایداری شبکه 
گاز کشــور نیازمنــد همکاری مردم شــریف مان 
هســتیم، بیان کرد: هر یک درجــه کاهش دمای 
سیستم های گرمایشی در کشــور می تواند حجم 
وســیعی صرفه جویی گاز در بر داشته باشد. دولت 
مقید بودن خود به این موضوع را با کاهش مصرف 
در ســاختمان های زیر مجموع خود شروع کرده 

است.
وی درباره ناترازی افزود: امسال به شدت با مشکل 
ناترازی گاز و برق در کشور روبرو هستیم، پیش از 
این نیز گفته ام که ایجاد ناترازی انرژی در کشور به ۶ 
ماه و یا یک سال گذشته مربوط نمی شود و دستاورد 
ســال ها عدم ســرمایه گذاری در بخش بالادست 
صنعت نفت و توجه نکردن به موضوع بهینه سازی 

مصرف بوده است.
 کمبــود منابع گازی و افزایش مصرف باعث شــد 
که رئیس جمهــور در یک پیــام ویدئویی از مردم 
درخواست کاهش دو درجه ای گرمای خانه کنند 
او در این پیام گفته اســت: آلودگی هوا و مضرات 
آن بر کل جامعه تآثیرگذار است.از طرفی سوخت 
نامناسبی که داریم باعث شده تا روند گرمایش خانه 

ها و محل کار را تا جای ممکن کنترل کنیم.
پزشــکیان ادامه داد: از همه مردم می خواهیم تا 
حداقل دو درجه میزان گرمای خانه شان را کاهش 
دهند. این موضوع باعث می شــود ذخیره سوخت 
افزایش پیدا کند و بتوانیم در این وضعیت سرمای 

هوا به کل افراد کشور سوخت رسانی کنیم.
همزمان دســتور رئیس جمهور تاکنــون وزیر راه  
وشهرسازی،  وزیر نفت و سخنگوی دولت به پویش 
کاهش دو درجه گرمای اتاق پیوســته اند. با توجه 
به افزایش مصرف گاز در تمامی بخش ها و رشــد 
ناترازی ها امیدواریم مردم صرفه جویی در مصرف 
گاز و همچنین برق را داشته باشند تا شاهد پایداری 

گاز در کشور در شهرهای مختلف باشیم.

موج سرما مصرف گاز را تا ۲۵ درصد افزایش داد

راه اندازی پویش کاهش دو درجه ای دمای هوا

۱۲۰ همت برای جبران جهش 
نرخ ارز کالاهای اساسی

بر اساس مصوبه مجلس، حدود 1۲0 هزار میلیارد 
تومان از محل افزایش نرخ ارز کالاهای اساســی 
صرف جبران کاهش قدرت خرید مردم خواهد شد.
به گزارش تسنیم، محســن زنگنه، نائب رئیس 
کمیسیون تلفیق بودجه 1404 اعلام کرده است؛ 
دولت تصمیم گرفته بود که ارز ترجیحی را افزایش 
دهد، رقم مدنظر دولت حــدود ۳8 هزار و 500 
تومان است که تا ســال آینده به 40 هزار تومان 
می رسد اما یک تصمیم که با تدبیر خود ریاست 
مجلس و اعضای کمیسیون تلفیق هم انجام شد این 
است که درآمدی که دولت از محل افزایش قیمت 
ارز ترجیحی به دست می آورد را محاسبه کنیم که 
تقریباً نزدیک به 1۲0 هزار میلیارد تومان می شود.

وی افزود، بندی در بودجه آورده شــد که دولت 
مکلف است یک ردیف ایجاد کند و منابع حاصل 
از افزایش ارز ترجیحــی را داخل این ردیف واریز 
کند و صرف جبران کاهش قــدرت خرید مردم، 
برای خانواده های کم درآمد و دهک های پایین 
که همان کالابرگ است، می شود. گفتنی است، بر 
اساس لایحه بودجه سال 1404، نرخ ارز ترجیحی 
کالاهای اساســی از ۲8.500 تومان به ۳8.500 
تومان افزایش خواهد یافت که نشان دهنده رشد 
۳5 درصدی است. این تغییر بخشی از سیاست های 
دولت برای تنظیم منابع مالــی و مدیریت تورم 
پیش بینی شده در حدود ۳0 درصد است. در گام 
اول این طور پیش بینی میشد که این درامد جدید 

صرف افزایش بودجه عمومی دولت خواهد شد.
در این خصوص شــمس الدین حسینی رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس نیز گفت:  در نگاه اول 
دولت قصد داشت منابع حاصل از این افزایش نرخ 
ارز را مســتقیماً برای تأمین بودجه خود استفاده 
کند. اما مجلس حکمی را تصویب کرده است که 
این منابع باید در ردیفی خاص ثبت شده و صرف 

جبران هزینه های خرید خانوارها شود.

مزایای رفاهی در فیش حقوق 
معاف از مالیات شد

تمامی مزایای رفاهی مندرج در ماده ۳۶ قانون کار 
شامل حق مســکن، بن، اولاد و تاهل از پرداخت 

مالیات معاف و یا عدم مشمول شناخته شد.
به گزارش ایلنا، بر اســاس بخشنامه سازمان امور 
مالیاتی کشور که در تاریخ ۲0 آذر ماه خطاب به 
ادارات کل سازمان امور مالیاتی کشور صادر شده 
اســت، وجه پرداختی در مواردی که شامل ماده 
مواد 8۲ و 8۳ قانون مالیات های مستقیم نیستند، 
از جمله پرداختی ها بابت امور رفاهی و انگیزه ای، در 
حدود قانون و به نحو متعارف )با ارائه اسناد مدارک( 

مشمول مالیات بر درآمد حقوق نیست.
در این بخشنامه آمده اســت: با هدف رفع ابهام 
از مصادیق عدم شــمول مالیات حقوق موضوع 
مواد )8۲( و )8۳( قانون مالیات های مســتقیم از 
جمله پرداختی ها بابت امــور رفاهی و انگیزه ای 
)انگیزشی ناظر به محاسبه مالیات حقوق در کلیه 
ســنوات مربوطه در چارچوب قوانین و مقررات، 
مقتضی است موارد ذیل مورد توجه قرار گیرد: 1- 
بر اساس مفاد بخشنامه شماره 58/99/۲00 مورخ 
14/8/1۳99 وجوه پرداختی در موارد عدم شمول 
مواد )8۲( و )8۳( قانون مالیات های مســتقیم از 
جمله پرداختی ها بابت امور رفاهی و انگیزه ای در 
حدود قانون و به نحو متعارف با ارائه اسناد و مدارک 

مشمول مالیات بر درآمد حقوق نمی باشد.
۲- بــر اســاس دادنامــه شــماره 1۲0۷ مورخ 
15/10/1400 هیئــت تخصصی، مالیاتی بانکی 
دیــوان عدالــت اداری، بخشــنامه فوق الذکر با 
اســتدلال مندرج در دادنامه مذکور ابطال نشده 
و پرداختی های خارج از شمول مالیات حقوق از 
جمله پرداختی ها بابت امور رفاهی و انگیزه ای به 
کلیه کارکنان در حدود متعارف به شرح ذکر شده 

در دادنامه به رسمیت شناخته شده است.
۳- با توجه به موارد فوق الذکر و در راستای رفع ابهام 
از عبارت »در حدود متعارف« مقرر می دارد نسبت 
»کل پرداختی های مبتنی بر مــاده )40( قانون 
الحاق موادی به قانون تنظیم برخی از مقررات مالی 
دولت یک« به »کل پرداختی ها به حقوق بگیران 
دولت« )احصا شده بر اساس ارقام بودجه( به عنوان 
مصداقی از حد متعارف سالانه ناظر بر پرداخت های 
موضوع ماده )۶8( قانون مدیریت خدمات کشوری 
و مــاده )۳۶( قانون کار و ســایر عناوین در کلیه 
رسیدگی های مالیاتی در بخش دولتی و خصوصی 
برای مجموع فهرست پرداختی، شناخته می شود. 
نسبت های فوق الذکر توســط معاونت حقوقی و 
فنی مالیاتی سازمان اعلام می شود. تبصره: مزایای 
غیر نقدی موضــوع بند )1۳( مــاده )91( قانون 
مالیات های مستقیم از مصادیق این بند محسوب 

نمی گردد.
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رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفــت: با پدیده 
تسخیر دولت مواجه هســتیم به طوریکه افراد در 
تصمیم گیری ها نفوذ دارند و به نوعی مسیر را از اجرای 

ماموریت منحرف به منافع خود تغییر می دهند.
به گــزارش ایلنا، بابــک نگاهــداری، رییس مرکز 
پژوهش های مجلس در مراســم گرامیداشت هفته 
پژوهش با بیان اینکه دنیا به سمتی پیش می رود که 
تمام عرصه ها دانش بنیان می شــوند، اظهار داشت: 
در دنیا اقتصاد از سال 1950 به بعد به سمت رویکرد 
دانش بنیان حرکت کرده و اقتصاد مجازی، اقتصاد 
هوشمند و اقتصاد دانش بنیان با محوریت دانش و 
علمی شکل گیری شد و حتی قدرت هم در دانایی و 
علم است. وی ادامه داد: بنابراین فضای عمومی رو به 
سمت دانش و فناوری است و حکمرانی باید بر پایه 
علم و دانش باشد و به طور قطع پیشران تحولات تا 

۲050 حتما پژوهش دانش و علم است. 
رییس مرکز پژوهش های مجلــس با بیان اینکه در 
دنیا نهادهای دولتی در نهاد اقتصاد شــکل گرفته 
و ادعا دارند جامعه را به کارخانه و شــرکت تبدیل 
می کنند تا به رشد اقتصادی برسند که این اقدام را 
هم درست انجام می دهند اما در نگاه اسلامی بستر 
و پیشران اصلی نهاد علم است ما همواره می گوییم 
ایران را مدرسه و دانشگاه تبدیل می کنیم و نه کارخانه. 
در اسلام آنچه مهم اســت تربیت انسان های عالم 
و فرهیخته اســت و هر چه جامعه را در نهاد و بستر 
پژوهش تربیت کردیم یعنی در افراد در بســتر علم 
تربیت شــده اند، در غیر این صــورت از دین فاصله 
گرفتیم. در راس کشورمان ولی فقیه قرار دارد و ولی 

فقیه ولایت علم  و فقیه به معنای دانشمند است. 
وی افزود: در دنیــا حکمرانی به ســمتی رفته که 
فناوری های نو پدید شکل گرفته و این پیچیدگی با 

اتکا به علم و فناوری به سر منزل مقصود می رسد اما 
در ایران پژوهش ها در تصمیم گیری ها منشا اثر قرار 
نمی گیرند در حالیکه این یک الزام اســت و ناچار به 
رویکرد پژوهشی هستیم. در ایران یکی از معضلات این 
است که با یکسری بروکرات های سنتی مواجه هستیم 
که  با این بروکرات ها به طور درست و غلط برای اداره 
امور تجاربی کســب کرده اند و نمی دانند که دنیا از 
عرصه کشاورزی عبور به عرصه دانایی و علم رسیده و و 
این افراد کمتر به نوآوری خلاق توجه دارد و در نتیجه 
این روند در ایران سالاری یک سد و مانع برای استفاده 

از راه حل های اداره کشور وجود دارد .
نگاهداری تاکید کرد: امروز مدیرانی بر سر کار هستند  
که تخصص لازم برای اداره امور کشــور ندارند و کم 
بهره در دانایی و دانش هستند و این وضعیت به اشِکال 
نهادی در کشور برمی گردد. ســاز و کار نهادینه در 
کشــور برای تربیت مدیران متخصص وجود ندارد  
ودر این نتیجه آدم هایی بر سر کار آمده اند که بیشتر 
به درد کسب قدرت می خورند و جایگاه ها خالی از 
افراد متخصص هستند و از افرادی در دوران کسب 
قدرت کمک کردند استفاده شده و این افراد مهارت 
اداره قدرت را ندارند و نه تنها به درد کســب قدرت 
می خورند. وی گفت: مانع دیگر برای استفاده نتیجه 
پژوهشی تعارض منافع است که در آن فساد هم وجود 
دارد و دست های مختلف در کار هستند مانند موضوع 
واردات خودرو در حالی که مسئولان متعددی بر آن 
اصرار دارند اما واردات خودرو در نهایت به سرانجام 
نمی رسد. رییس مرکز پژوهش های مجلس تاکید 
کرد: با پدیده تسخیر دولت مواجه هستیم به طوریکه 
افراد در تصمیم گیری ها نفوذ دارند و به نوعی مسیر 
را از اجرای ماموریت منحــرف به منافع خود تغییر 

می دهند.

سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
گفت: اکنون قیمت شــکر در بازار آزاد حتی از 
قیمت شــکر دولتی نیز پایین تر است و این امر 
سبب شده تقاضای واقعی شــکر در بازار خود را 
نشــان دهد و هر آنچه در بازار عرضه می شود به 

مصرف کننده نهایی برسد.
حسین فرهادی، ســخنگوی اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی تهران در پاســخ به سوال ایلنا با این 
مضمون که وعده وزیر کشاورزی مبنی بر خودکفا 
شدن کشور در تامین شکر تا چه اندازه می تواند 
واقعی باشد، توضیح داد: در ســال گذشته بازار 
شکر نابه سامانی هایی را متحمل شد و این شرایط 
برآمده از این بود که دولت به واردات شــکر ارز 
۲8500 تومانی اختصاص می داد، این اتفاق از یک 
سو سبب می شد کشت چغندر و نیشکر در داخل 
کشور برای کشــاورزان صرفه اقتصادی نداشته 
باشد و از سوی دیگر تخصیص این ارز به واردات 
باعث می شد قیمت شکر در داخل کشور نسبت 
به قیمت آن در کشورهای همسایه بسیار پایین تر 
باشد که این امر علاوه بر اینکه به قاچاق شکر از 
ایران به کشورهای همســایه می انجامید سبب 
می شد تفاوت قیمت مصوب شــکر و قیمت آن 

در بازار آزاد سود کلانی را نصیب محتکران کند.
فرهادی ادامه داد: در اواخر اردیبهشت ماه سال 
جاری جلسه ای در وزارت صمت برگزار شد و طی 
آن ستاد تنظیم بازار منبع تامین ارز شکر  از تالار 
یک به تالار دوم تغییــر داد و نرخ ارز تخصیصی 
از ۲8500 تومان به 4۲۲00 تومان تغییر یافت 
و این ســبب افزایش قیمت مصوب شکر شد تا 
جایی کــه دیگر نه احتکار شــکر و نه قاچاق آن 
صرفه اقتصادی نداشــت و علاوه بر آن کشــت 

چغندر سودده شد و افزایش پیدا کرد. سخنگوی 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی اظهار کرد: علاوه بر 
این دولت در سال جاری اقدام به خرید تضمینی 
چغندر نیشکر کرد و  اعلام کرد که در سال زراعی 
140۳-140۲ چغندر قند بهاره با عیار 1۶ درصد 
را هر کیلو حــدود ۳900 تومــان و چغندر قند 
پاییز را با عیــار 15 درصد هر کیلو ۳800 تومان 
خریداری می کند و این امر به افزایش کشت این 

محصول انجامید.
وی تصریح کرد: اکنون قیمت شکر در بازار آزاد 
حتی از قیمت شکر دولتی نیز پایین تر است و این 
امر سبب شده تقاضای واقعی شکر در بازار خود 
را نشان دهد و هر آنچه در بازار عرضه می شود به 
مصرف کننده نهایی برســد. فرهادی در ادامه از 
کاهش واردات شکر گفت و توضیح داد: واردات 
شکر در ســال 1401 حدود یک  میلیون و ۲50 
هزار تن بود، این رقم در سال 140۲ به ۷۲5 هزار 
تن کاهش پیدا کرد و پیش بینی می شود در سال 
جاری هم با تغییراتی کــه صورت گرفته واردات 
شکر به پایین تر از میزان سال گذشته برسد، در 
نتیجه کشور چنانچه وزیر جهاد کشاورزی اعلام 
کرده اند به خودکفایی نزدیک اســت البته برای 
برآورد دقیق میزان وابستگی کشور به واردات شکر 
باید تا اردیبهشت سال آینده صبر کرد با این حال 
رویه های حاکم بر بازار شکر کشور نشان می دهد 

فاصله چندانی با خودکفایی نداریم.
وی در نهایت یادآور شد: واردات شکر خام بیشتر 
از کشورهای برزیل و هندوستان صورت می گیرد 
و در کارخانجات داخلی که بیشــتر در اســتان 
خوزستان هستند به شکر سفید تبدیل و به بازار 

عرضه می شود.

رئیس هیئت مدیره انجمــن روغن نباتی گفت: پــس از افزایش ۳0 
درصدی قیمت جهانی و با وجود اعلام وزیر جهاد کشاورزی، تا کنون 
قیمت های جدید روغن نباتی از سوی ستاد تنظیم بازار تعیین و اعلام 

نشده است.
به گزارش مهر، علی فاضلی، رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی صنایع 
روغن نباتی با بیان اینکه عرضه برخی اقلام روغن نباتی در بازار کاهش 
یافته است، عنوان کرد: عدم اصلاح قیمت روغن نباتی طی 15 ماه اخیر 
باعث شــده تا ضمن کاهش ۳4 درصدی واردات انواع روغن خام طی 

8 ماه سال 140۳، توزیع برخی اقلام نیز در بازار با مشکل مواجه شود.
وی افزود: قیمت های ارزی واردات روغن خام طی دو ماه اخیر از سوی 
وزارت جهاد کشاورزی اصلاح شــد اما با وجود موافقت ضمنی ستاد 
تنظیم بازار، تاکنون قیمت مصرف کننده روغن نباتی تعیین و اعلام 

نشده است.
رئیــس هیئت مدیره انجمــن روغن نباتی با اشــاره به وعــده وزیر 
جهاد کشــاورزی برای اصــلاح قیمت روغــن نباتــی تصریح کرد: 
تأخیر ســتاد تنظیم بازار در اعــلام قیمت های جدیــد روغن نباتی 

 منجر بــه بهم خوردن نظــم بازار و کاهــش عرضه و بــروز تقاضای
 کاذب می شود.

فاضلی افزایش قیمت جهانی روغــن نباتی را عامل مهمی در افزایش 
انگیزه قاچاق روغن دانست و تاکید کرد: ســرکوب قیمتی روغن در 
بازار داخل طی ماه های اخیر در کنار افزایش قیمت های جهانی باعث 
افزایش قاچاق روغن نباتی شده است به طوری که محصولات روغن 
نباتی برندهای ایرانی به سهولت در کشورهای عراق و افغانستان و حتی 

برخی کشورهای آسیای میانه یافت می شود.
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نایب رئیس اتحادیــه املاک تهــران گفت: تمایل 
خریداران بــه خرید واحدهــای قدیمی تر به دلیل 
محدودیت های مالی، می تواند آینده تولید مسکن را 

با چالش جدی مواجه کند.
داوود بیگی نژاد نایب رئیس اتحادیه املاک در گفتگو 
با مهر با بیان اینکه بیشترین افزایش قیمت مربوط 
به منطقه ۲۲ تهران با رشد ۳۴ درصدی بوده است، 
گفت: پس از منطقه ۲۲، منطقه یک تهران با رشد ۳۳ 
درصد و منطقه ۲۰ با رشد ۳۰ درصدی به ترتیب در 
صدر جدول افزایش قیمت مسکن در مناطق مختلف 

تهران بوده اند.
وی با اشاره به اینکه در منطقه ۳ با ۶.۵ درصد و منطقه 
۲ با ۷.۵ درصــد و منطقه ۱۰ با رشــد ۱۰ درصدی 
قیمت مسکن روبرو بوده است، افزود: در حال حاضر 
روند معاملات در بازار مسکن با کندی پیش می رود و 
معاملات در برخی از مناطق نسبت به سایر مناطق از 
استقبال بیشتر متقاضیان برخوردار است. متأسفانه 
قدرت خرید در بخش معاملات خرید و اجاره با کندی 

همراه بوده است.

نایب رئیس اتحادیه املاک تاکید کرد: در حال حاضر 
بررســی ها حاکی از آن اســت که معاملات تنها در 
برخی از مناطق با رونق همراه بوده و در سایر بخش ها 
همچنان رکود وجود دارد که همین امر باعث شده 
قیمت میانگین هم در این مناطق بیشــتر از سایر 

مناطق باشد.
وی افزود: رشد نرخ اجاره بها با توان مالی مستأجران 
همسو نیســت و با توجه به رشــد قیمت ها در بازار 
اجاره، خرید و فروش مستأجران دیگر به خرید خانه 
فکر نمی کنند، زیرا با مبالغ آنهــا فاصله زیادی دارد. 
به طور مثال پول رهن برخی از آپارتمان های تهران 
مطابق قیمت خرید چند سال گذشته همان واحد 

مسکونی است.
بیگی نــژاد تصریح کرد: در گذشــته ســازندگان 
می توانســتند در حین ســاخت، واحدهای خود را 
پیش فروش کنند، اما در حال حاضر باید سازنده ابتدا 
پایان کار خود را دریافت کند، سپس اقدام به فروش 
کند. بر همین اساس روند گردش ســرمایه در بازار 

مسکن قفل است.

رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات وزارت جهاد 
گفت: توجه به اســتفاده از تصاویر ماهواره ای، 
اطلاعات مکانی با فرآیند سیر زمانی از کاشت تا 
برداشت، صحت آمار برنج بالای ۹۰ درصد است.

حســین آهنی رئیس مرکز پایش وزارت جهاد 
کشاورزی با بیان اینکه صحت آمار و اطلاعات در 
حوزه ۴ محصول گندم، جو، کلزا و برنج ۸۸ تا ۹۱ 
درصد است، گفت: صحت آمار و اطلاعات تولید 
کالاهای اساســی که امنیت غذایی را شامل می 

شود، بالای ۸۵ درصد است.
او با بیان اینکه صحت آمــار  و اطلاعات حداقل 
در حوزه برنج بالای ۹۰ درصد اســت، افزود: با 
توجه به استفاده از تصاویر ماهواره ای، اطلاعات 
مکانی با فرآیند سیر زمانی از کاشت تا برداشت با 
احتساب کشت رتون و برآورد حتی سطوح کمتر 
از هزارهکتار با اطمینان می توان گفت که برآورد 
تولید بالای ۹۰ درصد است، از این رو نباید تحت 

تاثیر فشــارهای بیرونی باشیم بلکه باید  بدنبال 
حفظ منافع تولیدکننده و مصرف کننده باشیم 
به طوریکه با  شائبه کمبود برنج در کشور بدنبال 

واردات نباشیم.
آهنی با تاکید بر این موضوع که امسال وضعیت 
تولید وسطح زیرکشت برنج مساعد است، بیان 
کرد: برآوردها حاکی از آن اســت که  امســال 
حداقــل ۲.۷ هزارتــن برنــج ســفید محلی و 

پرمحصول تولید شود.
رئیس مرکز پایش کشــاورزی کشــور گفت: با 
احتســاب جمعیت ۸۵ میلیونی کشــور خود و 
احتســاب ۷ میلیون اتباع و همچنین سرانه ۳۰ 
کیلوگرم به ازای هر نفر، سالانه ۳ میلیون و ۲۰۰ 
هزارتن برنج مورد نیاز کشور است که با احتساب 
۲.۷ هزارتن تولید داخل و ۵۰۰ هزارتن واردات 
تا قبل از دوره ممنوعیت، واردات و کســری نیاز 

داخل  با نظر معاونت بازرگانی باید انجام شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی ضمن 
ارائه گزارشــی از قیمت میوه در میادین میوه و 
تره بار درباره میوه های یلدایــی گفت: هندوانه، 
انار، انگور، خرمالو محصولاتی هســتند که برای 
سفره های شب یلدا پیش بینی شده است و قیمت 
آن ها بر اســاس نرخ نامه در تعادل هستند و در 

تامین این میوه ها هیچ مشکلی نداریم.
به گزارش ایسنا، بر اساس نرخ نامه منتشر شده 
قیمت هر کیلوگرم از میوه و سیزیجات در میادین 

میوه و تره بار به شرح زیر است.
بر اساس این نرخنامه، قیمت آناناس)کارتن( از 
۱۲۰ تا ۱۷۰ هزار تومان، انار شــیراز از ۲۵ تا ۹۰ 
هزار تومان، انار دماوند از ۴۰ تا ۱۲۰ هزار تومان، 
انار ســاوه از ۲۰ تا ۶۰ هزار تومان، انگور بی دانه 
سفید و قرمز از ۶۰ تا ۱۰۰ هزار تومان، انگور مهره 
از ۳۰ تا ۵۵ هزار تومان، پرتقال شمال از ۱۲ تا ۴۰ 
هزار تومان، گریپ فروت تو سرخ از ۱۵ تا ۲۵ هزار 
تومان، به از ۲۰ تا ۶۰ هــزار تومان، خرمالو از ۲۵ 
تا ۷۰ هزار تومان، خربزه از ۱۰ تا ۲۷ هزار تومان، 

خیار رسمی از ۲۵ تا ۳۵ هزار تومان است.
همچنین خیار رویال و گلخانــه ای از ۳۵ تا ۴۵ 
هزار تومان، خیار مینی اصفهان از ۳۵ تا ۴۳ هزار 
تومان، انگور شاهرودی از ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان، 
سیب لبنانی سفید از ۱۵ تا ۷۰ هزار تومان، سیب 
لبنانی قرمز از ۱۵ تا ۵۵ هزار تومان، کیوی از ۸۰ تا 
۱۳۰ هزار تومان، گلابی از ۳۵ تا ۱۳۰ هزار تومان، 
لیمو شیرین از ۲۰ تا ۶۰ هزار تومان قیمت گذاری 

شده است .
نرخ موز اکــوادور از ۷۵ تا ۷۴ هــزار تومان، موز 
فلیپیــن از ۶۵ تا ۸۸ هزار تومــان، موز هندی از 
۶۰ تا ۷۳هزار تومان، نارنگی انشــو از ۱۵ تا ۴۰ 
هزارتومان، نارنگی تانجلو از ۲۰ تا ۵۰ هزار تومان، 
هندوانه از ۵ تا ۱۵ هزار تومان، نارنگی یافا از ۲۰ 

تا ۵۰ هزار تومان، نارنگی پیــج از ۲۵ تا ۶۵ هزار 
تومان است.

بر اســاس این گزارش، صیفی و ســبزیجات با 
قیمت های بادمجان دلمــه ای از ۱۰ تا ۲۲ هزار 
تومان، بادمجان قلمــی از ۱۰ تا ۲۰ هزار تومان، 
بادمجان گلخانه ای از ۲۵ تا ۳۵ هزار تومان، پیاز 
زرد از ۱۵ تا ۲۴ هزار تومان، پیاز شیری از ۲۰ تا 
۲۸ هزارتومان، پیاز قرمز از ۱۵ تا ۲۳ هزار تومان، 
لوبیا سبز از ۲۰ تا ۵۰ هزار تومان، سبزی جور از 
۲۰ تا ۳۵ هزار تومان، سبزی خوردن از ۲۰ تا ۳۵ 
هزار تومان، سیب زمینی از ۱۵ تا ۲۴ هزار تومان، 
سیر خشک از ۲۵۰ تا ۲۸ هزار تومان، فلفل تند 

ریز از ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان به فروش می رسند.
همچنین شلغم از کیلویی ۱۰ تا ۲۵ هزار تومان، 
فلفل دلمه سبز و گلخانه از ۲۰ تا ۴۵ هزار تومان، 
کاهو پیچ سالادی از ۸۰۰۰ تا ۲۰ هزار تومان، کاهو 
رسمی از ۸۰۰۰ تا ۲۰ هزار تومان، کدو مسمایی 
از ۱۰ تــا ۳۵ هزار تومان، بــلال از ۱۵ تا ۴۰ هزار 
تومان، کرفس از ۵۰۰۰ تا ۱۸ هــزار تومان، کلم 
بروکلی از ۲۰ تا ۶۰ هزار تومان، کلم سفید از ۲۰ تا 
۴۰ هزار تومان، کلم قرمز از ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان، 
گل کلم از ۱۵ تا ۳۰ هزار تومان، کدو حلوایی از ۱۵ 
تا۳۰ هزار تومان، گوجه فرنگی بوته رس از ۱۶ تا 
۳۰ هزار تومان، گوجه فرنگی گلخانه از ۴۰ تا ۶۰ 
هزارتومان، هویج از ۸ تا ۱۸ هزارتومان، نارنج از ۸ تا 
۱۵ هزار تومان، لیموترش سنگی از ۲۰ تا ۶۰ هزار 

تومان قیمت گذاری شده است.
به دنبال اعــلام قیمت محصولات کشــاورزی 
به میوه فروشــی های محلی رفتیم و بر اســاس 
مشاهدات میدانی، قیمت هر کیلو سیب دماوند 
۸۵ هزار تومان، ســیب مراغه ۵۰ هــزار تومان، 
سیب قرمز ۷۰ هزار تومان، نارنگی ساری ۷۰ هزار 
تومان، انار ساوه ۹۵ هزارتومان، پرتقال جنوب ۸۵ 

هزار تومان، پرتقال شــمال ۶۰ هزارتومان، خیار 
درختی ۶۰ هزار تومان، لیموشیرین جنوب ۷۵ 

هزار تومان است.
همچنیــن بادمجــان ۳۳ هزارتومــان، خیــار 
بوتــه ای ۶۰ هزارتومان، گوجــه ۵۲ هزارتومان، 
هویج ۲۷ هزارتومان، بــه ۷۵ هزارتومان، نارنج 
۳۰ هزارتومان، فلفل شــیرین ۱۵۰ هزارتومان، 
زنجبیل ۴۰۰ هزارتومان، هــر دانه آناناس ۲۵۰ 
هزارتومان، لبو ۳۵۰ هزارتومان، کریپ فروت ۵۰ 

هزارتومان به فروش می رسد.
در این میــان، لیمــو شــیرین ۷۵ هزارتومان، 
لیمو ترش ســنگی ۸۰ هزار تومان، لوبیا ســبز 
۶۰ هزارتومــان، فلفــل دلمــه ۸۰ هزارتومان، 
ســیر همدان ۲۷۰ هزارتومان، کدوحلوایی ۳۰ 
هزارتومان، کدو خورشــتی ۴۰ هزارتومان، کلم 
قرمز و سفید ۴۰ تا ۴۵ هزارتومان، کاهو رسمی 
و کاهو پیچ ۳۵ تــا ۴۵ هزارتومان، موز کیتا ۱۰۰ 
هزارتومان، خرمالــو ۸۵ هزارتومــان به فروش 

می رسد.
اســدالله کارگر _ رئیس اتحادیه فروشــندگان 
میوه و ســبزی _ در گفت و گو با ایســنا، درباره 
تامین میوه های شــب یلدا اظهار کرد:میوه های 
هندوانه، انار، انگور، خرمالو میوه هایی اســت که 
برای سفره های شب یلدا پیش بینی شده است و 
قیمت آن ها بر اساس نرخ نامه در تعادل هستند و 

در تامین این میوه ها هیچ مشکلی نداریم.
وی درباره افزایش قیمت برخی میوه و صیفی جات 
طی روزهای گذشــته اظهار کرد: برخی کالاها 
همچون گوجه، پیاز و سیب زمینی و... که روزهای 
اخیر با افزایش قیمت مواجه شده بودند، به تدریج 
کاهش می شوند و با به انیوه رسیدن محصولات 
جنوب قیمت ها کاهشی و میزان محصولات حتی 

از فصل اصلی آن محصولات نیز بهتر می شود.

یک کارشــناس انرژی گفــت: تعرفه گــذاری پلکانی 
پرمصرف ها، به عنوان یک رویکرد راهبردی برای مدیریت 
مصرف انرژی بود که با تصمیم دولت مبنی بر افزایش ۳۸ 
درصدی قیمت به صورت یکسان نادیده گرفته شد. به 
گزارش مهر یکی از موضوعات مهم و چالش برانگیز در 
مدیریت منابع انرژی کشور، طراحی سیاست هایی است 
که ضمن تأمین نیازهای داخلی، به بهینه سازی مصرف و 
تحقق عدالت اجتماعی نیز کمک کند. نظام تعرفه گذاری 
پلکانی پرمصرف ها )IBT( به عنوان یکی از ابزارهای علمی 

و اثربخش در این زمینه شناخته شده است. 
این نظام قیمت گذاری به گونه ای طراحی شده است که 
کم مصرف ها، که در چارچوب الگوی بهینه رفتار می کنند، 
تشویق شوند و پرمصرف ها، که مصرف غیرضروری و خارج 
از الگوی بهینه دارند، هزینه بیشــتری بپردازند. با این 

حال، سیاست اخیر دولت برای افزایش یکسان تعرفه ها 
به میزان ۳۸ درصد، این اهداف را تحت الشعاع قرار داده 
است. به گفته علیرضا ریاحی، کارشــناس انرژی، این 
تصمیم جدید دولت در افزایش یکسان پلکان های همه 
مشترکان کم مصرف، خوش مصرف و پرمصرف نه تنها با 
اصول نظام تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها مغایرت دارد، 
بلکه پیامدهای منفی قابل توجهی برای مدیریت مصرف 
و فرهنگ سازی در حوزه صرفه جویی دارد. نظام IBT باید 
به گونه ای اجرا شود که رفتارهای متفاوت مصرفی، به طور 
دقیق تفکیک شده و هر گروه بر اساس الگوی مصرف خود 

با تعرفه های متناسب مواجه شود.
وی در تحلیل خود توضیح می دهد: تعرفه گذاری پلکانی 
پرمصرف ها بر مبنای اصول علمی مانند "هزینه نهایی 
افزایشی" طراحی شده است تا با هر واحد افزایش مصرف 

در پلکان های بالاتر، هزینه بیشــتری بر مصرف کننده 
تحمیل شــود اما تصمیم دولت برای افزایش یکســان 
تعرفه ها، عملًا تفاوت میان کم مصرف ها و پرمصرف ها را 
از بین برده است. این سیاست نه تنها به پرمصرف ها فشار 
کافی وارد نمی کند، بلکه کم مصرف ها را که باید به دلیل 
رفتار بهینه شان تشویق شوند، تنبیه کرده و تحت فشار 
مالی قرار داده است. ریاحی به ساختار تجمعی تعرفه ها 
نیز اشاره می کند و می گوید: در نظام IBT، هزینه هر واحد 
مصرف در پلکان های بالاتر به صورت تصاعدی افزایش 
می یابد تا مصرف کننده پرمصرف متوجه اثر واقعی رفتار 
خود شود اما زمانی که تعرفه ها به صورت یکسان افزایش 
می یابد، این تأثیرگذاری از بین می رود و عملًا پیامد آن، 
تضعیف انگیزه کم مصرف ها بــرای ادامه رفتار بهینه و 
تشویق غیرمستقیم پرمصرف ها به مصرف بی رویه است. 

درآمد حاصــل از افزایش 
قیمــت ارز ترجیحــی در 
بودجه ۱۴۰۴، برای جبران 
کاهش قدرت خرید مردم و 
ارائه کالابرگ به دهک های 
پایین جامعه اختصاص می یابد. زنگنه، نائب رئیس 
کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۴، اعلام کرد که دولت 
با افزایش قیمت ارز ترجیحی به ۴۰ هزار تومان در 
سال آینده، درآمدی حدود ۱۲۰ هزار میلیارد تومان 

کسب می کند.
با تدبیر مجلس و کمیسیون تلفیق، بندی در بودجه 
آورده شده که دولت مکلف است این درآمد را در یک 
ردیف بودجه ای خاص برای جبران کاهش قدرت 
خرید مردم اختصاص دهد. ایــن منابع به صورت 
کالابرگ بــه خانواده های کم درآمــد و دهک های 

پایین جامعه ارائه خواهد شد.

زنگنه، نائب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۴، 
در گفت وگویی اعــلام کرد که دولــت تصمیم به 
افزایش قیمت ارز ترجیحی گرفته است. بر اساس 
برنامه دولت، این نــرخ از ۳۸ هزار و ۵۰۰ تومان به 
۴۰ هزار تومان در سال آینده خواهد رسید. درآمد 
حاصل از این افزایــش قیمت تقریبــاً ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومان تخمین زده شــده اســت. با تدبیر 
رئیس مجلس و همکاری کمیسیون تلفیق، بندی 
در لایحه بودجه گنجانده شــده که دولت را مکلف 
می کند این درآمد را در یک ردیف خاص واریز کند. 
هدف از این اقدام، جبران کاهش قدرت خرید مردم 
به ویژه خانواده های کم درآمــد و دهک های پایین 

جامعه است.
منابع حاصل از این ردیف بودجه ای به ارائه کالابرگ 
برای تأمین نیازهای اساسی خانواده های کم درآمد 
اختصاص می یابد. این طرح با هدف کاهش فشــار 
اقتصادی بر اقشار ضعیف جامعه و بهبود معیشت 

آنان طراحی شده است.

با اجرای طــرح کالابرگ الکترونیکــی، دولت در 
حفظ قدرت خرید اقشار کم درآمد و کنترل تورم 
پیشرفت قابل توجهی داشته است. این طرح با ارائه 
امکاناتی مانند پرداخت کالابرگ به کارگران، بهبود 
معیشت جامعه را تسهیل کرده و در راستای کاهش 
شکافهای اقتصادی گام های مهمی برداشته است. 
به عقیده کارشناسان که طرح کالابرگ الکترونیکی 
در شرایط اقتصادی فعلی یک گام مثبت و اثرگذار 
اســت و می تواند موفقیت دولت را در اجرای طرح 

دوچندان کند.
آنها اعتقاد دارند که با رفع برخی موانع زیرساختی 
و اجــرای صحیح طرح، بهبود معیشــت اقشــار 
مختلف جامعه قابل دســتیابی اســت. پرداخت 
کالابرگ الکترونیکی به کارگران از اهمیت بالایی 
برخوردار است و این ایده می تواند نیازهای عمومی 
خانوارهای کارگری و اقشــار کم درآمــد را تامین 
 کند، به ویــژه اقلام اساســی و مایحتــاج به نرخ 

سال قبل.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کاهش قدرت خرید جبران می شود

جزییات کالابرگ دهک های پایین درآمدی 

قیمت میوه و سبزیجات در آستانه شب یلدا

تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها نادیده گرفته شد

تمایل به خرید خانه های قدیمی افزایش یافت

معاملات کم سو در بازار مسکن

۲ میلیون و ۷۰۰ هزارتن برنج تولید شد

اقدامات مثبت برای رفاه اجتماعی
عبدالمجید شیخی، مسائل اقتصادی

طرح کوپن الکترونیک، طرح کمک کننده برای 
بهبود وضعیت اقشار آسیب پذیر است، اما چاره 
اصلی کار کنترل قیمت ها اســت. بهتر است به 
منظور حفظ قدرت خریــد مردم و جلوگیری از 
کاهش اثرگذاری اصلاحــات یارانه ای، پرداخت 
یارانه همراه با تخصیص کالابرگ را دستور کار 
قرار گیرد. این اصلاح در بهبود معیشت مردم و 
جلوگیری از تداوم رانت و فساد موثر است و انجام 
آن به نفع مردم بوده، اما برای اینکه قشر ضعیف 
جامعه آسیب نبیند باید سیاست های حمایتی در 

دستور کار قرار گیرد.
افت قدرت خرید جامعه، به دلیل افزایش شدید 
قیمت ها و تورم ناشی از نبود برنامه تنظیم بازار 
است. هرچند تعدد مبادی کمک به مردم را باعث 
اختلال در مســیرهای کمک، مبادی کمک و 

مقاصد کمک است.
راه برون رفت از وضعیت بد اقتصادی فعلی، تهیه 
برنامه جامــع تنظیم بازار بــرای کلیه کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم از سوی دولت است. اگر 
نظام جامع ورود کالا و توزیع کالاها ایجاد شود و بر 
روی تمامی کالاها برچسب قیمت تمام شده درب 
کارخانه و قیمت برای مصرف کننده درج شود، 
از تورم جلوگیری می شود. بخش عمده از تورم 
موجود در کشور ناشی از وجود واسطه ها در فاصله 
بین تولید تا مصرف است که با درج مشخصات 

کالا دست این افراد کوتاه خواهد شد.
دولت باید سرمایه ها و نقدینگی را به سمت تولید 
سوق داده و با تعیین الگوی تنظیم بازار در راستای 
کنترل بی رویه قیمت ها گام بردارد. در حال حاضر 
وزارتخانه ها ذی ربط برنامه هایی برای نظام توزیع 
ندارند. بســیاری از کالاها از جمله محصولات 
کشاورزی که به صورت فصلی تولید می شود باید 
با قیمت معین خریداری شده و در زمان مشخص 

توزیع شود تا بازار تنظیم شود.
مشکل اصلی کشور ما نظام توزیع است. ضرورت 
دارد دولت با طراحی سامانه های رصد کالا از مبدا 
تا مقصد و طراحی سامانه های نقل و انتقال پولی 
به اصلاح این نظام بپردازد. همچنین سیاســت 
هایی برای کنترل نرخ تورم تدوین و اجرایی کند 
تا ضمن تثبیت قیمت ها در بازار، بساط دلالان و 

سوداگران از این بخش جمع شود.

آگهی مزایده مورد وثیقه )اتومبیل(
به موجب پرونده اجرایی کلاسه ۱۴۰۳۰۰۵۰۲ ششدانگ یکدستگاه وانت نیسان یخچالدار بشماره انتظامی ۵۴۸ س ۱۱ سری پلاک ایران ۷۶ مدل ۱۳۸۶ رنگ ابی روغنی بشماره 
موتور ۴۰۳۸۱۰CNG شماره شاسی ۱۱۶۴۲۰K  متعلق به مالکیت آقایان آرمان صراف و پژمان اسدی نیا که توسط ضابطین نیروی انتظامی در محل بندر انزلی پارکینگ کاسپین 
توقیف شده است و آخرین وضعیت خودرو بشرح زیر میباشد: وضعیت خودرو برابر گزارش کارشناس لاستیکها۵۰ درصد آج دارند اطاق تقریباً سالم شیشه ها سالم، رنگ بدنه آفتاب 
سوختگی و رنگ رفتگی دارد تودوزی سالم موتور بنظر سالم نیاز به سرویس دارد. خودروی مذکور که در قبال طلب سند رهنی و شرطی آقای محمود قربانی زیردهی موضوع سند رهنی 
و شرطی شماره ۲۰۱۱۵۲ مورخه ۱۴۰۳/۰۲/۲۶ تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۳ شهر خمام استان گیلان که بموجب نامه نیابتی در اجرای ثبت اسناد بندر انزلی بازداشت 
شده و به دلیل عدم پرداخت بدهی از سوی مدیونین شش دانگ خودروی فوق الذکر در قبال طلب بستانکار و ۵ درصد حقوق دولتی متعلقه از طریق مزایده بفروش میرسد که بموجب 
نظریه شماره ۱۴۰۳۰۵۰۱۸۵۹۳۰۰۲۳۳۲مورخه ۱۴۰۳/۰۹/۰۴ کارشناس رسمی دادگستری به مبلغ ۳/۸۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی و بهای آن قطعیت یافته و از طریق مزایده 
ششدانگ خودرو در روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۵ از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر در محل بندر انزلی پارکینک کاسپین مزایده ششدانگ خودرو مزبور از مبلغ ۳/۸۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال شروع و به بالاترین مبلغ پیشنهادی نقداً فروخته خواهد شد. طبق بند ۱۹ اصلاحی ماده ۱۳۶ آئین نامه اجرا شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی 
به حساب سپرده ثبت به سپرده ثبت به شماره IR۹۷۰۱۰۰۰۰۴۰۵۲۰۱۳۲۰۷۵۳۶۰۷۱ نزد بانک مرکزی با شناسه واریز ۹۳۴۱۰۸۵۵۲۱۱۱۷۵۰۰۱۰۰۱۴۰۰۰۲۳۱۵۵۰ و حضور 
خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده می باشد برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در 
صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ واریزی اولیه قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. لازم به ذکر است پرداخت بدهی 
های مربوط به بیمه و تخلفات راهنمایی و رانندگی و غیره و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده 
برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد. این 
آگهی پس از تایید نهایی فرآیند مزایده و ارسال آگهی در سایت آگهی های سازمان ثبت قرار خواهد گرفت و به منزله انتشار آگهی در روزنامه کثیر الانتشار محلی است. تاریخ انتشار 

آگهی در سایت سازمان روز چهار شنبه مورخه ۱۴۰۳/۰۹/۲۱ تاریخ انتشار آگهی در روزنامه الکترونیک : روز یک شنبه مورخه ۱۴۰۳/۰۹/۲۵
کفیل اداره ثبت اسناد و املاک بندر انزلی - حسین اسلامی
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فناوری و 
اطلاعات

»ابر دولت هوشمند« زیرساختی جدید برای خدمات 
یکپارچه و امن داده

رئیس سازمان فناوری اطلاعات از پیشرفت های اجرای ابر دولت هوشمند خبر داد و بر 
اهمیت یکپارچه سازی داده ها و ارتقای زیرساخت های میزبانی، این طرح را گامی کلیدی 
در توسعه اقتصاد دیجیتال دانست. محمد محسن صدر رئیس سازمان فناوری اطلاعات، در 
گفتگو با مهر در رابطه آخرین وضعیت اجرای پروژه ابر دولت هوشمند اظهار کرد: بر اساس 
قانون مصوب سازمان فناوری اطلاعات به نیابت از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، باید 

ابر دولت را تشکیل دهد و در آن فضای ابری، زیرساخت میزبانی دستگاه ها را فراهم کند.
وی ادامه داد: طبق ماده ۱۰۷ یک ارزیابی نیز باید انجام دهیم و آن دستگاه هایی که قابلیت 
نگهداری داده ها را ندارند یا به لحاظ استانداردها، مراکز داده آن ها از سطح پایینی برخوردار 
هستند را مشخص خواهیم کرد تا در یک موعد مقرر آن مرکز را منتقل کنند. صدر عنوان 
کرد: آن فضای نسبی را تقریباً فراهم کردیم اما پروژه ابر دولت یک پروژه بزرگ است و در 
طول برنامه باید در حد کلان آن را ایجاد کنیم. وی اضافه کرد: با تمهیداتی که دیده شده 
و برنامه ریزی هایی که کردیم طبق برنامه در همان سال اول و سال های بعدی این زمینه 
را فراهم خواهیم کرد تا هم در لایه میزبانی و هم در ارائه سرویس های یکپارچه انشاالله 
خبرهای خوبی برای مردم داشته باشیم. رئیس سازمان فناوری اطلاعات در پاسخ به این 
سوال که پروژه ابر دولت هوشمند چگونه به ارتقای امنیت سایبری و توسعه دیجیتال کمک 
خواهد کرد، گفت: وقتی نگهداری داده را یکپارچه کنیم قاعدتاً آن الزامات امنیتی را راحت تر 
پیاده خواهیم کرد و این اتفاق خوبی است که رقم خواهد خورد. صدر در رابطه با برنامه های 
سازمان فناوری اطلاعات برای توسعه اقتصاد دیجیتال مطرح کرد: سندی در کارگروه نظام 
اقتصاد دیجیتال دولت مطرح شده و تمام تلاش ما این است که اقتصاد دیجیتال را توسعه 
دهیم که هم بخش خصوصی و هم سایر بخش ها بتوانند از آن استفاده کنند و به آن درصد 

رشدی که در برنامه پیش بینی شده با هماهنگی همه دستگاه ها برسیم.

مالزی صاحب رگولاتور هوش مصنوعی شد
مالزی یک دفتر ملی هوش مصنوعی با هدف شــکل دهی سیاست ها و رسیدگی به مسائل 
رگولاتوری راه اندازی کرد زیرا تصمیم دارد خود را به عنوان یک هاب منطقه ای برای توسعه 
هوش مصنوعی  تثبیت کند. به گزارش مهر به نقل از رویترز، این کشور جنوب شرقی آسیا 
سال گذشته میلادی از شرکت های فناوری جهان میلیاردها دلار سرمایه جمع آوری کرد تا 
زیرساخت حیاتی مورد نیاز برای تقاضای روز افزون ابر رایانشی و سرویس های هوش مصنوعی 
را تامین کند. انوار ابراهیم نخست وزیر این کشور در این باره گفت: این یک لحظه تاریخی در 
مسیر تحول دیجیتال ماست. پیش بینی می شود این دفتر به عنوان یک آژانس متمرکز برای 
هوش مصنوعی، تامین برنامه ریزی استراتژیک، تحقیق و توسعه و همچنین نظارت رگولاتوری 
فعالیت کند. همچنین این آژانس تصمیم دارد در نخستین سال فعالیت خود ۷ اقدام را ارائه کند 
از جمله توسعه دستورالعمل اخلاقی، یک چارچوب رگولاتوری هوش مصنوعی و یک برنامه 
هوش مصنوعی ۵ ساله تا ۲۰۳۰ میلادی. علاوه بر آن دولت مالزی از همکاری استراتژیک با ۶ 
شرکت از جمله آمازون، مایکروسافت و گوگل خبر داد که همه آنها در سال گذشته اعلام کرده 

بودند پروژه های مرکز داده ، ابررایانشی و هوش مصنوعی در مالزی اجرا می کنند.

تاکید رئیس جمهور بــر پایش آموزش عالــی و ورود 
دانشگاه ها به نسل سوم و چهارم

مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور در بازدید از بیست وپنجمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار به غرفه موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی رفت و ضمن 
تاکید بر ورود عملی دانشگاه ها به دانشگاه های نسل سوم و چهارم، خواست بررسی شود 
آیا کشور به این میزان دانشجو و دانشگاه نیاز دارد یا خیر. به گزارش ایرنا بیست و پنجمین 
نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار و دوازدهمین نمایشگاه ایران ساخت 
دیروز )جمعه، ۲۳ آذر( در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی با حضور وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری و معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری افتتاح شد. 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور نیز از هر دو نمایشگاه بازدید و جدیدترین دستاوردهای 

پژوهشگران و فناوران عرضه شده در این نمایشگاه ها را رونمایی کرد.
وی همچنین در غرفه موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی، انتظارات خود را از موسسه 
به عنوان کانون تفکر آموزش عالی بیان کرد. پزشکیان در این بازدید با اشاره به اسم موسسه و 
ماموریت های آن در زمینه برنامه ریزی آموزش عالی گفت: موسسه به عنوان مرکز مطالعه و 
کانون تفکر آموزش عالی باید ضرورت و منطق وجود تعدد دانشگاه ها و دانشجوی موجود در 
کشور را بررسی و اعلام نظر کند که آیا کشور به این میزان دانشجو در رشته های مختلف از 
جمله مهندسی، حقوق و غیره نیاز دارد یا خیر؟ به نقل از موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش 
عالی وی همچنین بر افزایش تحولات دانشگاه های کشور مطابق با تحولات دانشگاه های 
جهانی تاکید و خواستار ورود عملی دانشگاه ها به نسل های سوم و چهارم دانشگاهی شد. وزیر 
علوم نیز در معرفی موسسه به رئیس جمهور گفت: موسسه کانون تفکر آموزش عالی است و 
مسائل آموزش عالی از سوی وزارت علوم به موسسه ارسال و موسسه پیشنهادات سیاستی 
خود را ارائه می دهد. معاون وزیر علوم و رئیس موسسه نیز با اشاره به سابقه موسسه و مرجعیت 
آمار آموزش عالی از گذشته تاکنون و رصد اشتغال دانش آموختگان کشور از حدود ۱۰ سال 
گذشته در موسسه گفت: برنامه ریزی اصولی نیاز به آمار و جمع آوری آمار نیز نیاز به همکاری 
های بین بخشی دارد و ما در این موضوع به واسطه عدم همکاری های مناسب بین بخشی 
دارای مشکلاتی هستیم. علی باقر طاهری نیا ادامه داد: شرط انجام برنامه ریزی خوب داشتن 
داده های کامل و معتبر است و ما در این زمینه نیازمند حمایت دولت و الزام بخش های مختلف 

نظام آموزش عالی کشور برای ارائه آمار کامل و به موقع هستیم.

پایش لحظه ای آلاینده ها با فناوری ایرانی
یک شــرکت دانش بنیان ایرانی با طراحی و راه اندازی ســامانه ای بدون نیاز به کاربر، 
داده های صنایع را رصد و گزارش های مدیریتی مورد نیاز ســازمان حفاظت محیط 
زیست را تولید می کند. به گزارش ایرنا از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، این مجموعه با بهره گیری از توان علمی و فنی نخبگان کشور در دو 
زمینه جداگانه و البته مرتبط به هم آغاز به کار کرد و اکنون با ارائه خدمات در این راستا 
توانسته جزو شرکت های معرفی شده در وب سایت سازمان حفاظت محیط زیست قرار 
بگیرد. مواردی همچون پشتیبانی، تأمین قطعات یدکی، وجود بستر مناسب ارتباطی و 
نیز بازدیدهای دوره ای منظم و پی درپی از جمله مواردی است که در سیستم های برخط 
اهمیت دارد و عدم توجه به هر کدام می تواند به طرز چشمگیری کارآیی سیستم را کاهش 
داده یا متوقف کند. مدیرعامل این شرکت در خصوص زمینه کاری این شرکت گفت: 
این شرکت، با هدف پایش لحظه ای آلاینده های زیست محیطی در زمینه های هوای 
محیط، دودکش های صنایع و آلاینده های خروجی پساب ها و تصفیه خانه ها برای کنترل 
لحظه ای آلاینده های زیست محیطی ایجاد شد و تاکنون بیش از ۲۲۷ صنعت کوچک 
و بزرگ را تحت پوشش خود درآورده است. همچنین برای تجمیع اطلاعات حاصل از 
پایش، اقدام به ایجاد سامانه جامع پایش آلاینده های زیست محیطی با هدف استقرار در 
سازمان حفاظت محیط زیست کردیم و بیش از ۸۲,۰۰۰ ساعت برای برنامه نویسی این 
سامانه زمان اختصاص داده شد. محمدمهدی انصاری پور افزود: این سامانه سیستمی 
کاملًا خودکار جهت پایش لحظه ای میزان آلایندگی صنایع در سطح کشور و روشی 
برای به حداقل رساندن میزان تخریب محیط زیست ناشی از وجود آلاینده ها و قادر است 
بدون نیاز به کاربر، داده های حاصل از پایش برخط صنایع تحت پوشش خود را تجمیع 
کند و انواع گزارش های مورد نیاز کارشناسان محیط زیست در کشور و سازمان حفاظت 
محیط زیست را تولید کرده و در اختیار آنان قرار دهد.  به محض اینکه یکی از نقاط تحت 
پوشش از حد استاندارد تعیین شده سازمان حفاظت محیط زیست خارج شود، مراتب 
بلافاصله به آنان و مسئول مربوطه در سازمان حفاظت محیط زیست و ادارات کل ذیربط 
اطلاع رسانی می شود تا در خصوص کنترل و کاهش آلاینده ها اقدام کنند و یا برابر قانون 

با صنعت مربوطه برخورد به عمل آید.

اخبار

رمــز ارزهــا غالبا پشــتوانه 
مشــخصی ندارنــد و بســتر 
مناســبی برای فعالیت های 
مجرمانه شــناخته می شوند، 
بر این اساس تدوین قوانین در 
این حوزه بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفته است؛ 
به گونه ای که چندی قبل، پیش نویس سند ساماندهی 
رمزارزها در کمیســیون عالی تنظیم مقــررات فضای 

مجازی کشور بررسی شد.
به گزارش ایســنا، ورود به دنیای رمزارزها برای سرمایه 
گذاری و حفظ ارزش پول موضوعی است که سال هاست 
مورد توجه افراد قرار گرفته اما ایــن نگرانی وجود دارد 
که به دلیل نو ظهور بــودن چالش هایی برای فعالان آن 
ایجاد شود؛ به همین دلیل آشنایی با مخاطرات احتمالی 
رمزارزها برای افرادی که این فنــاوری و بازار آن را نمی 

شناسند، مسئله ای مهم است.
از آنجایی که غالبا این رمز ارزها پشتوانه مشخص ندارند، 
اغلب از فرآیندهای نظارتی خارج هستند و از این رو بستر 
مناسبی برای فعالیت های مجرمانه از جمله پولشویی و 
کلاهبرداری را فراهم می کنند. بنابراین با توجه به اینکه 
در کشور ما هم چند سالی است استفاده از این تکنولوژی 
جدید رواج یافته، تلاش می شود قوانینی در این حوزه 
تدوین شود؛ به گونه ای تابستان سال ۱۴۰۲ اعلام شد 
آیین نامه جامعی درباره رمزارزهــا در دولت تصویب و 
لایحه ای را  تنظیم شده اســت که برای تبدیل شدن به 

قانون به مجلس ارسال می شود. در همین راستا اخیرا، 
پیش نویس سند ساماندهی رمزارزها که پیشتر توسط 
وزارت امور اقتصادی و دارایی بــه عنوان متولی تنظیم 
آن در ســند راهبردی فضای مجازی کشور تدوین و به 
مرکز ملی فضای مجازی تحویل شــده بود، در نشست 
کمیســیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور 

بررسی شد.
پیش نویس این ســند، در صورت تصویــب نهایی در 
کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی و پس از 
طی مراحل تشریفاتی قانونی، ابلاغ خواهد شد. این سند 
معماری کلان و چارچوب قانون گذاری برای ساماندهی 
رمزارزها و چگونگی فعالیت فعالان این حوزه خواهد بود.

در این باره معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور معتقد است ســند رمز ارز ضرورتی برای 
ایجاد بستر فعالیت در حوزه رمزارز و بلاکچین در کشور 
است که پیش از این در مسیر تدوین با چالش هایی روبه رو 
شده بود و همین موضوع مشکلات متعددی را در مسیر 
فعالیت شرکت ها و اســتارت آپ های فعال در این حوزه 
نوین اقتصاد دیجیتال به وجود آورده بود. در این دوره، با 
برگزاری جلسات متعدد و پیگیری های مستمر معاونت 
علمی، به راهکارهایی برای رفع این موانع دست یافتند 
و با محوریت بانک مرکزی، سند رمز ارز تدوین  شد و در 

هیأت عالی بانک مرکزی به تصویب رسید.
به گفته مســئولان رمزارزها و ســاماندهی آنها یکی از 
مطالبات جدی قوه قضائیه است؛ معاونت پیشگیری از 
وقوع جرم از سال ۱۴۰۱ یک کار جدی هم در خصوص 
آگاه سازی مردم و هم شناسایی خلأهای قانون و... برای 
اصلاح قانون آغاز کرده اســت تا از مال باختگی مردم و 

ایجاد مشکل برای آنها جلوگیری شــود. باید خلاهای 
قانونی در رابطه با رمزارزها شناسایی شده و اصلاح قوانین 

مربوطه پیگیری شود.
اما شــایع ترین جرم حوزه رمزارزها، این است که مردم 
ناآگاه به برخــی افراد اعتمــاد می کننــد و مبلغی به 
آن ها می دهند تا برایشــان رمزارز بخرند. برخی از این 
کلاهبرداران و کارشناســان جعلی پس از دریافت پول 
اصلا رمزارزی نمی خرند و ناپدید می شوند. عده دیگری 
نیز رمز ارز می خرند و رمز کیف پــول مردم را نزد خود 
نگه می دارند و بعد از مدتی کیف پول را تخلیه می کنند.

بررسی ها حاکی از آن است که شاید طمع باعث می شود 
تا افراد به این بازارها کشــیده شوند و برخی نیز به علت 
خوش بینی برای کسب ســود بیشتر اعتماد می کنند و 

سرمایه خود را از دســت می دهند. اما کارشناسان امر 
می گویند برای ورود به بــازار رمزارزها دانش زیادی در 
زمینه های امنیتــی، تحلیل بازار اقتصــادی و فناوری 
اطلاعات نیاز است و اگر افراد دارای این دانش نیستند 
از ورود به آن به شدت پرهیز کنند. همچنین موضوعات 
حــوزه رمزارزهــا به "متاورس" هم کشــیده شــده و 
کلاهبرداری های زیادی در متاورس تحت عنوان خرید 
زمین و... انجام می شود که مردم باید مراقب آن ها باشند 

و بدانند که برایشان آورده ای ندارد.
شهروندان برای گزارش تخلفات نیز می توانند به سایت 
پلیس مراجعه کنند کــه در آن اپراتورها به صورت ۲۴ 
ســاعته با کاربر چت می کنند و علاوه بر این شــماره 

۰۹۶۳۸۰ نیز برای مشاوره در این زمینه وجود دارد.

تدوین قوانین مورد توجه قرار گرفته است

رمزارزها در یک قدمی سر و سامان گرفتن
News kasbokar@gmail.com

تیک تاک باید برای حفظ کســب و کار خود در آمریکا 
وارد عمل شود زیرا دادگاه تجدیدنظر درخواست آن را 
ردکرده و از ســوی دیگر به اپل و گوگل دستور داده تا 

آماده حذف اپ از فروشگاه هایشان باشند.
به گزارش مهر بــه نقل از رویتــرز، دادگاه تجدید نظر 
آمریکا درخواست تیک تاک برای مسدودسازی یا لغو 
قانونی که این شرکت را وادار به واگذاری شاخه کسب و 
کارش در این کشور یا ممنوعیت تا ۱۹ ژانویه می کرد را 
دیروز رد کرده است. این شرکت اکنون باید به سرعت 

درخواستی در دادگاه عالی این کشور ارائه کند.
از سوی دیگر رییس و نمایندگان ارشد حزب دموکرات 
آمریکا به مدیران ارشد گوگل و آپل اعلام کردند خود 

را برای حذف تیک تاک از فروشگاه های اپ شان آماده 
کنند. آنها در بیانیه ای نوشته اند: کنگره به طور قاطع 
برای حفاظت از امنیت ملی آمریکا و کاربران آمریکایی 
تیک تاک در مقابل حزب کمونیست چین عمل کرده 
اســت. ما از تیک تاک می خواهیم به سرعت عملیات 

واگذاری را اجرا کند.
تیک تاک و بایت دنس)شرکت مادر آن( دوشنبه هفته 
گذشته درخواســتی اضطراری به دادگاه تجدیدنظر 
منطقه کلمبیا ارســال کردند و خواســتار مدت زمان 
بیشتری شــدند تا اســنادی برای دادگاه عالی آمریکا 
فراهم کنند. این شرکت ها هشــدار دادند بدون اقدام 
در دادگاه، پلتفرم اشتراک گذاری ویدئوی کوتاه برای 

ماهانه ۱۷۰ میلیون کاربر فعال آن در این کشور تعطیل 
خواهد شد.

اما دادگاه درخواســت آنها را رد کرد. سخنگوی تیک 
تاک اعلام کرد این شــرکت تصمیم دارد پرونده را در 
دادگاه عالی ارائه کند تا به این ترتیب یک سابقه تاریخی 
از پشتیبانی حق آزادی بیان شهروندان آمریکایی ثبت 

شود.
تحت قانونی که جوبایدن آن را امضا کرده تیک تاک باید 
تا ۱۹ ژانویه ۲۰۲۵ میلادی کسب وکارش در آمریکا را 
واگذار کند در غیراینصورت در این کشور مسدود خواهد 
شد. این قانون اختیارات وســیعی برای ممنوعیت اپ 
های خارجی که تهدیدی بــرای جمع آوری داده های 

شهروندان آمریکایی به حساب می آیند به دولت آمریکا 
می دهد.

وزارت دادگســتری آمریکا معتقد اســت کنترل یک 
شرکت چینی بر تیک تاک تهدیدی برای امنیت ملی 
اســت. از ســوی دیگر تیک تاک مدعی است وزارت 
دادگستری ارتباط این شبکه اجتماعی با چین را اشتباه 
بیان کرده و علاوه بر آن موتورهای توصیه محتوا و داده 
های کاربران آمریکایی در سرورهای ابر رایانشی متعلق 
به شرکت اورکل در آمریکا ذخیره می شود. همچنین 
تصمیم های مربوط بــه بازبینی محتوایــی که روی 
کاربران آمریکایی تاثیر می گذارد، در همین کشــور 

گرفته می شود.

تهران- ایرنا- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ایجاد 
بازار بین الملل برای بخش خصوصی توانمند و کارآزموده 
با مشارکت حداقلی حاکمیت و محوریت بخش خصوصی 
قابل انجام است زیرا باور داریم برای ارائه خدمات باکیفیت 
در قالب دولت الکترونیک و عمل به تکالیف برنامه هفتم 

پیشرفت، باید بخش خصوصی پای  کار بیاید.
»سید ستار هاشمی« درباره ســفر به ونزوئلا گفت: در 
حدود سه ماه گذشته، یکی از مهم ترین اقداماتی که در 
وزارت ارتباطات انجام شد، سفر به آمریکای لاتین بود که 
استقبال خوبی از آن صورت گرفت؛ صادرات فناوری یکی 

از رویکردهای این ســفر بود که نشانه آن قرارداد احداث 
کارخانه فیبر نوری است.

وی ادامــه داد: یکی از رویکردهــای وزارت ارتباطات در 
بحث اقتصاد دیجیتال توسعه صادرات فناوری است چرا 
که می تواند منابع ارزی برای کشور و شرکت های ایرانی به 
همراه بیاورد و باعث ایجاد انگیزه برای ماندگاری جوانان و 
نخبگان در کشور شود. هاشمی با یادآوری اینکه برخی از 
جوانان با انگیزه های اقتصادی از کشور خارج می شوند، 
افزود: اگر بتوانیم از این روش استفاده کنیم و کمتر شاهد 

مهاجرت آنان باشیم، قدم خوبی را برداشته ایم.

وی در پاسخ به اینکه برخی به مقصد سفر آمریکای لاتین 
)کوبا و ونزوئلا( انتقاد داشتند، گفت: ما باید در کشورهایی 
که ظرفیت یا امکان رقابت داریم و تعاملات سیاسی میان 
دو کشور وجود دارد، اقدام به فعالیت کنیم چرا که در آن 
صورت یک اعتماد متقابل وجود دارد تا بخش خصوصی ما 

بتواند در آن کشورها سرمایه گذاری و فعالیت کند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اقدام خوبی که 
در سفر به ونزوئلا انجام شــد، امضای یک قرارداد برای 
کارخانه فیبر نوری بود. معمولاً حاصل سفرهای این چنینی 
تفاهم نامه است اما توانستیم در این سفر یک قرارداد امضا 

کنیم؛ برای این قرارداد رئیس جمهور کشور ونزوئلا و وزرای 
وی به شکل جدی پای کار بودند و زمانی که ما برگشتیم 
تیم دومی از هیات همراه ایرانی دوباره به این کشور سفر 

کردند تا مقدمات کار را پیش ببرند.
هاشمی خاطرنشان کرد: نکته ای که نباید آن را فراموش 
کنیم، این است که حتماً و یقیناً ما دوست داریم در بازار 
کشورهای پیشرو نیز حضور پیدا کنیم؛ برای این کار ابتدا 
باید بیشتر کسب تجربه کنیم و بتوانیم تجربیات بین المللی 
متعددی را ثبت کنیم که این تجربه نیــاز به حضور در 

کشورهای دیگر دارد.

ابزار جدیــد مدل هــوش مصنوعی گوگل موســوم به 
»دیپ ریســرچ«)Deep Research( اینجاست تا به 
پیچیده ترین سوالات شما پاسخ دهد. ابزاری که می تواند 
گزارش های پژوهشی دقیق در مورد برخی از موضوعات 
مهم تولید کند. به گزارش ایسنا، هنگامی که گوگل در ماه 
فوریه مدل هوش مصنوعی Pro ۱,۵ Gemini را معرفی 
کرد، این شرکت توانایی خاصی از این مدل را تبلیغ کرد. 
به عنوان مثال، این الگوریتــم می تواند جزئیاتی در مورد 

ماموریت »آپولو ۱۱« در ۴۰۲ صفحه ارائه دهد.
به نقــل از تک کرانچ، اکنــون گوگل با ابــزاری به نام 
»دیپ ریســرچ« راهی عملی به مردم می دهد تا از این 
قابلیت ها اســتفاده کنند. از امروز، کاربران »جیمنای 
ادونــس«)Gemini Advanced( می توانند از 
»دیپ ریسرچ« برای ایجاد گزارش های جامع در مورد 

موضوعات پیچیده استفاده کنند.

آروش ســلوان)Aarush Selvan( یک مدیر ارشد در 
تیم جمینای، پیش نمایشی از این ابزار را ارائه کرد. در نگاه 
اول، به نظر می رسد که مانند هر چت بات هوش مصنوعی 
دیگری کار می کند. همه تعاملات با یک اعلان شــروع 
می شود. سلوان از جمینای خواســت تا به او کمک کند 
تا برنامه های بورســیه تحصیلی را برای دانشجویانی که 
می خواهند بعد از دانشگاه وارد خدمات دولتی شوند، پیدا 
کند. اما همه چیز از آنجا متفاوت می شود که جمینای قبل 
از پاسخ به یک پرس و جو، ابتدا یک طرح تحقیقاتی چند 

مرحله ای را برای تایید کاربر تولید می کند.
به عنــوان مثال می خواهیــد جمینای گزارشــی در 
مورد پمپ های حرارتی به شــما ارائه دهد. در مرحله 
برنامه ریزی، می توانید به عامل هوش مصنوعی بگویید 

که اطلاعات مربوط به تخفیف ها و یارانه های دولتی را 
اولویت بندی کند یا این جزئیات را به  کلی حذف کند. 
هنگامی که به جیمنای اجازه دهید، محیط وب را برای 
اطلاعات مربوط به درخواست شما جستجو می کند. این 

فرآیند می تواند چند دقیقه طول بکشد.
ســلوان در نمایش آزمایش این ابــزار گفت که گوگل 
دریافته اســت که اکثر مردم خوشــحال هستند که 
منتظر بمانند تا جمینای کار خــود را انجام دهد، زیرا 
گزارش هایــی که این هوش مصنوعــی تهیه می کند، 
بسیار دقیق است. در مثال ســوال درباره بورسیه، این 
ابزار یک گزارش چند صفحــه ای کامل با نمودار تولید 
کرد و جمینای از نقل قول های موثق و پیوندها به تمام 
منابع استفاده کرده بود. به گفته سلوان، »دیپ ریسرچ« 

از برخی از سیگنال های مشابه جستجوی گوگل برای 
تعیین اعتبار استفاده می کند.

گفته می شود هر چه سوالی که از می پرسید پیچیده تر 
باشد، احتمال بیشتری وجود دارد که پاسخ مفیدتری 
ارائه دهد، زیــرا تحقیقات آن مطمئنــاً آن را به منابع 

معتبرتری هدایت می کند.
در نهایــت زمانی کــه از کار جمینای راضــی بودید، 
 Google(می توانید گــزارش آن را به گوگل داکــز
Docs( ارسال کنید. اگر می خواهید »دیپ ریسرچ« 
 One AI Premium را امتحان کنید، باید در برنامه
Google ثبت نــام کنید که شــامل دسترســی به 
Gemini Advanced می شــود. ایــن طرح پس 
از یک ماه آزمایشــی رایــگان، ۲۰ دلار در ماه هزینه 
 دارد. همچنین در حال حاضر فقط به زبان انگلیســی 

موجود است.

تهران- ایرنا- معاون پژوهشــی وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری با اشاره به برگزاری بیست و پنجمین نمایشگاه 
دســتاوردهای پژوهش و دوازدهمین دوره نمایشگاه 
ایران ساخت،گفت: برگزاری همزمان این نمایشگاه ها 

نمونه کامل وفاق علمی در بخش علم و فناوری است.
به گزارش ایرنا، پیمان صالحی در آیین افتتاحیه بیست 
و پنجمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و 
فن بازار و دوازدهمین دوره نمایشــگاه ایران ساخت با 
حضور حسین افشین، معاون علمی و فناوری ریاست 
جمهوری و حسین سیمایی صراف وزیر علوم ، تحقیقات 
و فناوری، اظهار داشت: امسال، ماه پژوهش و فناوری 
را در سراسر کشــور از ابتدای آذر داشتیم و از امروز نیز 
هفته ملی پژوهش و فناوری آغاز شــد و تا پایان هفته 

ادامه خواهد داشت.
صالحی بیــان کرد: این نمایشــگاه یکــی از بزرگترین 
نمایشگاه های علم و فناوری کشور است و در ۸ هزار متر 

مربع طراحی شده است. در کنار دو نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار و نمایشگاه ایران ساخت، بخشی 
نیز به عنوان نمایشگاه تستا در نظر گرفته شده است. در این 
نمایشگاه بخش های مختلف دولتی و خصوصی حضور 

دارند که نیازهای خود را در سالن ۴۱ ارائه خواهند کرد.
معاون پژوهشی وزارت علوم با بیان اینکه تمام بازیگران 
حوزه علم و فنــاوری در این نمایشــگاه حضور دارند، 
گفت: این نمایشــگاه نمونه کامل وفاق علمی در علم و 
فناوری است تا بتوانیم یک همکاری دنباله دار در این 
حوزه داشته باشــیم. وی تاکید کرد: دستاوردهای این 
نمایشگاه پاســخی به مطالبات رهبر معظم انقلاب در 
حوزه علم و اقتصاد است. بســیاری از مطالبات ایشان 
در دستاوردهای شرکت های دانش بنیان و پارک های 
علم و فناوری پاسخگویی شده اســت. صالحی درباره 

شــاخصی به نام پیچیدگی اقتصادی یــا ESI گفت: 
برای این شــاخص عددی بین ۳ تا منفی ۳ محاســبه 
می شود و نشان دهنده این است که کشورها چقدر در 
حوزه »های تک« فعالیــت انجام می دهد. هر چقدر در 
حوزه های های تک فعالیت کنند نمره بالاتر و هر چقدر 

خام فروشی داشته باشند عدد پایین تری می گیرند.
وی با ارایه آماری از روند صادرات کشــور بر اســاس 
گمرکات جهانی، افزود: در سال های گذشته تولیدات 
کشور ما به سمت شــاخص پیچیدگی اقتصادی بالاتر 
رفته است. یکی از بخش هایی که باعث این افزایش در 
سال های اخیر شــده، محصولات پتروشیمیایی است. 
مطالعه ای انجام داده ایم که با سرمایه گذاری بر کدام 

محصولات، پیچیدگی اقتصادی ما بالاتر می رود.
به گفته صالحــی، در این مطالعه برای همه کشــورها 

پیچیدگی اقتصادی بــرای بازار، پژوهــش و فناوری 
بررسی شده. در کشور ما دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها و 
دانش بنیان ها به شدت از بازار بالاتر هستند. بنابراین 
باید بازار را به سمت پیچیدگی اقتصادی بالاتر برویم. 
همچنین نیاز اســت برنامه ریزی بلندمدت برای تولید 
محصولات با پیچیدگی اقتصــادی بالاتر انجام دهیم 
و روی محصولات خام برنامه ریزی کنیم تا به ســمت 

پیچیدگی اقتصادی بالاتر برویم.
بیست و پنجمین نمایشگاه دســتاوردهای پژوهش، 
فناوری و فن بازار همزمان با دوازدهمین دوره نمایشگاه 
ایران ساخت در محل دایمی نمایشگاه بین المللی آغاز به 
کار کرد و تا دوشنبه پیش رو )۲۶ اذر( برپاست. ششمین 
دوره نمایشگاه تقاضای تولید و ســاخت ایران )تستا( 
نیز به عنوان نمایشــگاه ارایه نیازهای فناورانه نهادها و 
سازمان ها به پژوهشــگران با این دو نمایشگاه برگزار 

شده است.

اپل و گوگل برای فیلتر تیک تاک آماده می شوند

مشارکت حداقلی حاکمیت و محوریت بخش خصوصی برای توسعه بازار بین الملل

پاسخ به پیچیده ترین سوالات با ابزار جدید گوگل

نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، نمونه کامل وفاق علمی است
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رسانند. برخي واحدها نيز صرفا خدماتي هستند 
و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار كشــتار را 
انجام مي دهند. متاسفانه بسياري از كشتارگاه ها به 
دليل مشكلات مالي كه یكي از آنها ماليات بر ارزش 
افزوده است، یا تعطيل شدند یا از حالت توليدي به 

حالت خدماتي درآمدند و ایــن به معناي بيكاري 
تعداد زیادي از كارگران در شرایط سخت اقتصادي 
فعلي اســت. وي در ادامه گفت: متاسفانه ما علاوه 
برپرداخت ماليات هاي رسمي كه براساس ميزان 
درآمد سالانه و عملكرد ماســت، باید هزینه هاي 
دیگري را نيز به نام هاي مختلفي بپردازیم. به طور 
مثال بر اســاس قانون به ازای كشتار هر مرغ باید 
5تومان به عنوان حق نظارت دامپزشكي و سهمي 
را به محيط زیست و حتي ســهمي را به آموزش و 
پرورش نيز بپردازیم. همين هزینه ها گاهي ماليات 
بر ارزش افزوده را تا 12درصد بالا مي برد. همه اینها 
در حالي است كه ما اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت 
تمام شــده خودمان بفروشيم. به طور مثال اگر هر 
كيلو مرغ 3500 تومان براي ما تمام شود، ما اجازه 
نداریم به این قيمت بفروشيم. بلكه باید به قيمتي 
كه تعزیرات اعلام مي كند، بفروشــيم و این یعني 

ضرردهي یك واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشي از این مشكلات به بازار 

مرغ برمي گردد. 
وقتي در حال حاضر بازار به دليل توليد زیاد اشباع 
شده است، مسلما قيمت ها پایين مي آید. شاید در 
ظاهر به ســود مردم و طبقات متوسط باشد اما در 
كنار آن منجر به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها 
و كشتارگاه ها مي شود. زیرا این قيمت ها پایين تر 
از هزینه هاي كلي واحدهاست. محمدرضا اجاقي 
از مسئولان كشــتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را 
انجام مي دهند به »كســب وكار« گفت: طي چند 

سال اخير كشتار دام بسيار كاهش یافته است. 
وي علــت ایــن مســاله را افزایــش هزینه هاي 
دامداري هــا بــراي دامــداران دانســت و افزود: 
علاوه بــر این هزینــه از نظر اقتصــادي نيز براي 
آنها مقرون به صرفه نيســت كه ســرمایه خود را 

طي مدت پــرورش دام ها در حالت خــواب نگه 
دارنــد. به هميــن دليل كســي در ایــن زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كنــد. وي در ادامــه گفت: 
اگر از توليد دام در كشــور حمایت شود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناسبي براي كنترل بازار مرغ در 

ایران نيســت. در حال حاضر توليد بسيار بالاست 
وصادرات هم در شرایط مطلوبي نيست. به همين 
دليل به نظر مي رســد باید این مشكل به صورت 
ریشه اي حل شود. زیرا فعلا در كشور ما هر فعاليتي 
 كه به نوعــي با مرغ مرتبط باشــد دچار نوســان

 است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند

مالياتهاييکهکشتارگاههارابهتعطيليميکشاند

بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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همزمان با هفته پژوهش و فناوری در اردبیل؛
شهردار اردبیل بعنوان »مدیران 
موثر در حوزه پژوهش و فناوری« 

تجلیل شد
»محمود صفری« شهردار اردبیل امروز در جشنواره 
تجلیل از پژوهشگران و فناوران برگزیده،بعنوان 
مدیر موثر در حوزه پژوهش و فناوری مورد تجلیل 
قرار گرفت. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی روابط 
عمومی شهرداری اردبیل، جشــنواره تجلیل از 
پژوهشــگران و فناوران برگزیده استان اردبیل، 
با حضور فنــاوران، نخبــگان، صاحبان صنعت، 
پژوهشگران، نخبگان علمی و پژوهشی، استاندار 
اردبیل و دیگر مســئولان استانی در سالن شهید 

خودسیانی دانشگاه محقق اردبیلی برگزار شد.
در این مراســم از محمود صفری شهردار اردبیل 
بعنوان مدیر تاثیرگذار در عرصه پژوهش تجلیل و 
تقدیر شد. همچنین بهزاد عباس زاده نایب رئیس 
شورای شهر اردبیل عنوان رتبه سوم پژوهشگران 

برتر دستگاه های اجرایی را کسب کرد.
گفتنی اســت در این جشــنواره از پژوهشگران، 
فناوران، اساتید دانشگاهی، خیرین حوزه پژوهش 
و پژوهشگران دستگاههای اجرایی و مدیران موثر 

دستگاههای اجرایی مورد تجلیل قرار گرفتند.

بررســی ایجاد زیر ساخت های 
مخابراتی برای برقراری ارتباطات 

در استان مرکزی
سید محسن موسوی: نشست بررسی ایجاد زیر 
ســاخت های ارتباطی باحضور مدیر مخابرات ، 
معاونت شــبکه منطقه و مدیر کل امور زندانهای 
استان و جمعی دیگر از مدیران مخابرات و سازمان 

زندانها در سالن جلسات مخابرات برگزار گردید
در این نشســت در خصوص هوشــمند سازی 
زندانهای سراسر اســتان برای ارتباطات زندانها و 
اجرای فیبر نوری در شهر خمین و سایر شهرستانها 
بحث و گفتگو انجام شد . مدیر مخابرات اعلام کرد: 
خوشبختانه ظرفیت دسترسی به فیبر در شهر ساوه 
زیاد اســت و امیدواریم با همکاری اداره راهداری 
استان بتوانیم اجرای فیبر نوری زندان  شهر خمین 
را تسریع نماییم .وی گفت : مخابرات درخصوص 
تخصیص تجهیزات و فراهم کردن زیرساخت های 
لازم در چارچوب قوانین شــرکت مخابرات ایران 
،آماده هرگونه همکاری با مجموعه زندانهای سراسر 

استان می باشد.

شــهردار مهدیشهر:کنارگذر 
شــرقی راهکاری بــرای یک 

شرایط بحرانی است
سمنان . تبیانیان: علیرضا شربتدار گفت:با توجه به 
توپوگرافی مهدیشهر و خطی بودن این شهر احداث 
کنارگذر در آن یکی از ضــرورت ها بود که در این 
دوره مدیریت شهری به صورت دقیق و کارشناسی 
به آن پرداخته شد. وی افزود:نتایج بررسی ها نشان 
داد که شهر به دو کنارگذر غربی و شرقی نیاز دارد 
تا از بن بست رها شده و راه توسعه آن گشوده شود.

شربتدار اظهار داشــت:بر این اساس احداث کنار 
گذر غربی چیک چیک لوبار به انجام رسید و مسیر 

توسعه شهر را هموارتر کرد.
شهردار مهدیشهر تنها کریدور انتقالی از جنوب به 
شمال شهر را بلوار شهید سلیمانی عنوان و تصریح 
کرد :قنات قدیمی طالب آباد از همین مسیر عبور 
کرده و ریزش های مقطعی آن این مســیر را به 
مسیری بحرانی تبدیل کرده است که در صورت 
بروز این اتفاق دسترســی جنوب به شمال شهر 
قطع خواهد شد و هیچ مسیر جایگزینی هم برای 

آن وجود ندارد.
به گفته وی جهت پیش بینی مسیر جایگزین و 
حل مشکلات ترافیکی و ایجاد فرصت برای مرمت 
قنات احداث کنارگذر شرقی هم آغاز شد که این 
کنارگذر از میدان جمهوری آغاز و تا بلوار توحید 

ادامه خواهد یافت.
شهردار مهدیشهر طول فاز اول کنارگذر شرقی را 
۵/۱ کیلومتر و عرض آن را ۲۰ متر اعلام و تصریح 
کرد:هزینــه ای بالغ بر ۴۲۰ میلیــارد ریال برای 
احداث این کنارگذر برآورد می شود که امیدواریم 
در این پروژه فراشــهری از کمک های ســازمان 
مدیریت،اســتانداری و نماینده مردم سمنان و 
مهدیشهر و سرخه در مجلس شورای اسلامی بهره 

مند شویم و اعتبار لازم تامین شود.
شربتدار از آغاز عملیات خاکی این پروژه خبر داد و 
گفت:عملیات خاکی این پروژه تا دهه مبارک فجر 

به اتمام می رسد.
وی خاطر نشــان کرد:طرح کنارگذر شــرقی در 
طرح تفصیلی دیده شــده و مراحل تصویب خود 

را سپری میکند.

ارائه پرداخت تســهیلات 
بــه متقاضیان ثبــت نام 
شده در ســامانه تک ویژه 
مهــارت آموختگان فنی و 
حرفه ای مازندران با حضور 
مسئولین مربوطه استانی در اداره کل آموزش فنی 

و حرفه ای استان صورت پذیرفت.
برگــزاری جلســه هماهنگی پیرامــون پرداخت 
تســهیلات به مهارت آموختگان اداره کل آموزش 

فنی و حرفه ای مازندران 
ارائه پرداخت تسهیلات به متقاضیان ثبت نام شده 
در سامانه تک ویژه مهارت آموختگان فنی و حرفه 
ای مازندران با حضور مسئولین مربوطه استانی در 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان صورت 

پذیرفت.
به گزارش روابــط عمومی و مرکز اطلاع رســانی 

اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران،جلسه 
هماهنگی جهــت پرداخت تســهیلات جز ۴ بند 
)ب( تبصره ۲ قانون بودجــه ۱۴۰۳ به متقاضیان 
ثبت نــام شــده در ســامانه تک با حضــور دکتر 
سیدرحیم بخشی مدیرکل محترم دفتر هماهنگی 
امور سرمایه گذاری گذاری و اشــتغال استانداری 
مازندران، سیدحسین درویشی مدیرکل آموزش 
فنی و حرفه ای اســتان، مدیران سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی، امور اقتصادی، تعاون، شــعب بانک 
های رفاه و تجارت و معاون آموزشی و مدیران این 
 اداره کل در دفتر مدیرکل دوشنبه ۱۹ آذر ۱۴۰۳

برگزار شد.
سید حسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه 
ای مازندران، در ابتدای این جلسه ضمن خیرمقدم 
خدمت مدعویــن، با بیان این مطلــب گفت: ارائه 
تسهیلات اشتغال به مهارت آموختگان فنی و حرفه 
ای بایستی در الویت تسهیلات بانک های عامل قرار 
گیرد، به موجب اینکه اشــتغال مهم ترین دغدغه 

مسئولین نظام می باشد.

ایشــان با بیان اینکه بیــش از 6۰ درصد مهارت 
آموختگان جــذب بــازار کار می شــوند، افزود: 
پرداخت تســهیلات به ایــن عزیزان مــی تواند 
هــم درافزایش نــرخ اشــتغال و جهــش تولید 
 بــا مشــارکت مــردم نقــش مهــم و اساســی 

را ایفا نماید.
در ادامه دکتر بخشــی مدیــرکل دفتر هماهنگی 
امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری مازندران 
تاکید داشــت: مهارت آموزی را یکــی از راه های 
مهم در کاهــش نرخ بیکاری در جامعه دانســته و 
ابراز امیــدواری نمود که  بانک هــای عامل به این 
مهم اهمیت بیشتری داشــته و نسبت به پرداخت 
تسهیلات به افراد مهارت آموخته فنی و حرفه ای 

استان اقدام نمایند.
در خاتمه ضمن نظرات و پیشنهادات سایر مدعوین 
حاضر در جلسه مقرر گردید، بانک های عامل نسبت 
به تسریع در پرداخت تسهیلات اشتغال به مهارت 
آموختگان فنــی و حرفه ای اقدام نمــوده و مراکز 
آموزش فنی و حرفه ای شهرســتان ها نســبت به 

برگزاری جلسه مشابه با حضور معاونین فرمانداری 
و نمایندگان بانک های عامل )تجارت و رفاه( جهت 
تعیین و تکلیف افراد معرفی شده اقدام و در صورت 

عدم مراجعه افراد متقاضی وام به بانک، نســبت به 
جایگزینــی آن به مدت دو هفته بــه این اداره کل 

اعلام نمایید.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران مطرح کرد:

ارائه پرداخت تسهیلات به متقاضیان ثبت نام شده در سامانه تک ویژه مهارت آموختگان

مدیرعامل شــرکت گاز مازندران اعلام کرد که همانند ســال 
گذشته، پاداش صرفه جویی برای مشترکینی که در فصل سرد 

سال گاز را بهینه مصرف کنند، در نظر گرفته شده است.
مهندس هژبر جوادی با تاکید بر اهمیت مدیریت مصرف گاز در 
فصل سرد سال گفت: مشترکین بخش خانگی که مصرف آن ها 
از ۱6 آبان ماه تا ۱۵ اسفند ماه نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
بیش از ۱۰ درصد کاهش یابد مشــمول دریافت پاداش صرفه 

جویی معادل ۱۵ درصد صورتحساب دوره می شوند.

وی همچنیــن تاکیــد کرد: ایــن طرح امســال نیز مشــابه 
ســال گذشــته اجرا خواهد شــد و تمامی مشــترکینی که 
مصرف گاز خــود را در حــد اســتاندارد و یا کمتــر از الگوی 
 تعیین شــده حفظ کنند، از پــاداش صرفه جویــی برخوردار 

خواهند شد.
وی با اشاره به افزایش ســرمای هوا و ضرورت مدیریت مصرف 
گاز طبیعی گفت: توصیه می کنیم شهروندان با اقدامات ساده ای 
مانند تنظیم دمای داخل محیط منــزل روی ۱۸ تا ۲۱ درجه 

سانتی گراد، استفاده از لباس گرم در خانه و عایق بندی پنجره ها 
و درها، علاوه بر کمک به حفظ منابع انرژی، از مزایای این طرح 

نیز بهره مند شوند.
در پایان، مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران از شهروندان 
خواســت با مدیریت صحیح مصــرف، همچنان یاری رســان 
تامین گاز پایــدار برای همه هموطنان باشــند و از این فرصت 
 برای کاهش هزینه هــای خود و دریافت پــاداش صرفه جویی

 استفاده کنند.

ایلام- کشاورز با اشاره به اینکه خبرنگاران استان در کنار شرکت 
گاز برای صرفه جویی از مصرف گاز و اطلاع رســانی تلاش می 
کنند و مردم با فرهنگ این دیار نیز با مصــرف بهینه و رعایت 
الگوی مصرف با این شــرکت همکاری می کنند،گفت: بیش از 
۷۰ درصد از جمعیت اســتان نســبت به رعایت الگوی مصرف 

همکاری می کنند.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از ارســال ۷۹۷ هزارو ۸۲۵ 
پیامک هشــدار و مدیریت مصرف گاز به مشــترکین خانگی، 
تجاری، اداری، ورزشی و غیره خبر داد و گفت: به منظور دعوت 
مشترکین به مصرف بهینه از ابتدای شروع فصل سرد تاکنون، 
بیش از ۷۹۷ هزار مورد پیامک به مشترکین گاز در اقصی نقاط 

استان ایلام ارسال شده است.
محمود کشاورز هدف از این اقدام را ضرورت آگاه سازی و آموزش 
صحیح آحاد مختلف مردم به  منظور اطلاع رسانی سیاست های 
تشویقی و بازدارنده دولت در راستای مدیریت مصرف گاز طبیعی 
دانست و افزود: اولین گام در راستای ترویج و پایداری فرهنگ 
صحیح مصرف گاز اطلاع رســانی گســترده، صحیح و تأکید بر 

مزایای آن است.

وی اظهار داشت: با توجه به افزایش مصرف گاز طبیعی در ماه های 
سرد سال و به منظور ایجاد تراز گاز تولیدی و مصرفی در سطح 
استان و لزوم مدیریت مصرف گاز در بخش های مختلف خانگی، 
تجاری، اداری و ورزشی، این تعداد پیامک برای مشترکین گاز 

ارسال شده است.
کشاورز با اشاره به ضرورت آگاه  سازی و آموزش صحیح مناطق 
مختلف شــهری و روســتایی اســتان به منظور اطلاع رسانی 
سیاست های تشــویقی و بازدارنده دولت در راستای مدیریت 
مصرف گاز طبیعی، تصریح کرد: اولین گام برای ترویج و پایداری 
این فرهنگ، اطلاع رسانی گسترده، صحیح و تأکید بر مزایای آن 
است که در همین راســتا این مجموعه علاوه بر ارسال پیامک، 
نسبت به انعقاد قرارداد با صدا و سیما اقدام نموده که با توجه به 

بازخوردهای دریافتی، اثرگذاری مناسبی داشته است.

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام تاکید کرد: در راســتای 
نهادینه ســازی فرهنگ مصرف بهینه و ایمن، این شــرکت از 
ظرفیت و بســترهای مختلف اطلاع رسانی اســتانی همچون 
خبرگزاری هــا، پایگاه های خبــری، فضای مجازی، رســانه 
های مکتــوب سراســری و محلــی و تبلیغــات محیطی به 
 منظور آگاه ســازی مشترکین و جلب مشــارکت آنها استفاده 

کرده است.
وی بهره گیری از ظرفیت رســانه های نوین و فضای مجازی را 
در اصلاح الگوی مصرف بســیار تاثیرگذار برشمرد و ادامه داد: 
تولید و انتشار اینفوگرافی، انیمیشن، تهیه گزارش های ویدئویی 
و تصویری، تهیه و نصب بیلبورد و بنر، از جمله اقداماتی است که 
شرکت گاز استان در راستای آموزش و آگاه سازی مشترکین و 

جلب مشارکت آنها در قالب های چندرسانه ای انجام می دهد.

سید محسن موسوی: آیین افتتاحیه طرح دانش آموزی نجات 
آب با محوریت جشــنواره خوارزمی و با حضــور مدیرعامل و 
معاون منابع انسانی، مالی و پشــتیبانی شرکت آب منطقه ای 
مرکزی و عاشقی معاون متوســطه اداره کل آموزش و پرورش 
 استان در دبیرستان متوسطه اول حضرت زهرا )س( شهر اراک 

بر گزارشد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، مهندس 
حسین اسدی مدیرعامل این شرکت گفت: تامین آب با سدسازی 
و پروژه های عمرانی در مناطق سخت استان از مهمترین اقدامات 
ســخت افزاری وزارت نیرو اســت، اما تا زمانی که اقدامات نرم 

افزاری در حوزه صرفه جویی صورت نگیرد موفق نخواهیم بود.
مهندس اسدی، با اشاره به اینکه یکی از اقدامات شاخص وزارت 

نیرو در راستای فرهنگ سازی برای مصرف آب، طرح داناب است، 
عنوان کرد: بهره گیری از مباحث و ظرفیت های اجتماعی و دانش 

آموزی برای مصرف بهینه آب تأثیر گذار است.
وی، دانش آموزان را مهمترین جامعه هدف فرهنگ ســازی در 
راســتای صرفه جویی در مصرف آب ذکر کــرد و افزود: دانش 
آموزان آینده سازان جامعه هستند و بر همین اساس می طلبد 
که از نشاط و شادابی آنها در زمینه امید سازی برای آینده بهره 

گرفت.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی در ادامه دانش آموزان 
را آینده سازان و صاحبان و ذینفعان واقعی منابع آب دانست و از 
آنان خواست به عنوان»سفیران آب« پیام و درخواست مسئولین  
و دست اندرکاران بخش آب را به خانواده ها و دوستانشان برسانند 

و در نجات منابع آب استان و کشور خود که فردای همه ما به آن 
وابسته است نقش فعالتری ایفا کنند .

مهندس اســدی در پایــان آمادگی بخش آب اســتان را برای 
همکاری و ارتباط مســتمر و مؤثر  با دانش آموزان و استقبال از 
طرح ها، ایده ها و نو آوری های آنان در راستای  گسترش فرهنگ 

صرفه جویی و مصرف بهینه آب بیان کرد.
در حاشیه  این مراســم نیز مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
مرکزی با چند تن از دانش آموزان گفتگو و آنان نیز دغدغه ها و 
نظرات و ایده های خود را در زمینه بحــران آب و راه های برون 

رفت از آن مطرح کردند.
معاون متوســطه اداره کل آموزش و پرورش استان مرکزی نیز 
بیان داشت : محوریت جشــنواره خوارزمی امسال  را با توجه به 

اهمیت این موضوع،  آب قرار دادیم . عاشقی گفت:  آب یکی از 
مهم ترین موضوعاتی است که در قرآن مطرح شده  و همه این 
ها با هم متقارن هستند اســراف و تبذیر آب هر دو در کلام خدا  

نهی شده است .
وی با بیان اینکه محور جشنواره خوارزمی امسال آب است ،اظهار 
کرد:  مهم ترین هدف جشنواره خوارزمی شناسایی استعدادها 
و هدایت تحصیلی است ،اگر دانش آموزان وارد تحقیق شوند و 

متوجه استعداد خود میشوند .
وی تاکید کرد:با توجه به کمبود بارندگی ها آب مصرفی با تهدید 
مواجه میشود امید است  دانش آموزان  محور پژوهش  خود را آب 
قرار دهند  و در سایر دانش آموزان و خانواده مطرح کنند که آب 

موضوع  مهمی است و نبود آن زندگی را به مخاطره می اندازد.

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛ساعتی پیش یک دستگاه تانکر سوخت 
بنزین که در جایگاه افتخاری از جایگاههای تبریز دچار حریق شده بود 

،بدون صدمات جانی مهار شد.
 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی 
گفت : این آتش سوزی در هنگام تخلیه ســوخت بنزین در  جایگاه 
افتخاری از جایگاههای ناحیه مرکزی تبریز در تانکر نفتکش رخ داد 
که به هنگام مشاهده این آتش سوزی با اقدام به موقع راننده نفتکش و 
کارکنان جایگاه ؛ نفتکش به   محوطه خروجی جایگاه منتقل و  اقدامات 

مربوط به مهار نیز توسط پرسنل جایگاه انجام گرفت.

ناصر راشدی افزود: به دنبال شعله ور شدن این آتش سوزی و اطلاع 
به سازمان آتش نشانی تبریز، اســب نفتکش از تانکر جدا و با حضور 
به موقع تیم های  سازمان آتش نشانی به محل حادثه  اقدام به اطفاء 

حریق گردید.
وی افزود: این تانکر سوخت حامل بنزین بود که اقدامات موثری توسط 
پرسنل جایگاه ،HSE و آتش نشــانی تبریز برای پیشگیری به انجام 

رسید.
مدیر منطقه آذربایجان شرقی یادآور شد: این حادثه با اقدامات موثر  
بدون صدمات جانی  خاتمه یافت و همکاران HSE ومهندسی و آتش 

نشانی شهر تبریز در محل حادثه در حال اجرای عملیات ایمن سازی 
بوده و این جایگاه تا آخر وقت به چرخه سوخت رسانی برگشت.

شایان ذکراســت که دراین حادثه فرماندهی محترم نیروی انتظامی 
کلانشهرتبریز جناب سرهنگ جهان آرا و همکارانشان و مدیریت بحران 
استان و امدادونجات حضورداشتند که از همگی نهایت سپاسگزاری 

راداریم.
مدیر منطقه آذربایجان شــرقی ازبرگزاری ۱۴۴۰ نفرساعت آموزش 
ویِژه روسای نواحی مناطق شــمالغرب کشور با حضور مدیرعملیات 
شرکت در خصوص یکسان سازی روش اجرایی فرآیندهای عملیاتی 

به میزبانی ایــن منطقه در تبریز خبرداد. مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی، با بیان اهمیت برگزاری 
دوره های آموزشــی با هدف هم افزایی، هم اندیشی و بهره مندی از 
خرد جمعی گفت: یک دوره آموزشــی با عنوان یکسان سازی روش 
اجرایی فرآیندهای عملیاتی با انجام برنامه ریزی وهماهنگی لازم با 
حضور مدیرعملیات ومعاون نظارت برعملیات بهره برداری و ســایر 
مسئولین ستاد شرکت ملی پخش و روسای نواحی مناطق آذربایجان 
 شــرقی، کردســتان، ارومیه، اردبیل و میاندوآب به مــدت چهار رو

زدر تبریز برگزار شد.

مهندس سلیمیان در بیانیه ای اظهار داشتند :با توجه به شرایط 
کنونی تأمین گاز طبیعی و افزایش بی رویه مصرف در اســتان 
چهارمحال و بختیاری، شــرکت ملی گاز ایــران به عنوان نهاد 
مســئول در تأمین و توزیع گاز طبیعــی، لازم می داند به کلیه 
مشترکین خانگی، صنعتی و کشاورزی هشدار دهد که در صورت 
ادامه مصرف بی رویه و عدم مدیریت صحیح مصرف گاز، ممکن 

است با قطع گاز مواجه شوند.
استان چهارمحال و بختیاری به عنوان یکی از مناطق مهم کشور 
در تأمین گاز طبیعی، در حال حاضر با چالش های جدی در زمینه 
ناترازی گاز مواجه است. افزایش مصرف گاز در فصل زمستان به 
ویژه در بخش های خانگی، صنعتی و کشاورزی، فشار زیادی بر 

شبکه توزیع گاز وارد کرده و این امر می تواند منجر به کمبود گاز 
و قطع خدمات به مشترکین شود.

مدیریت مصــرف گاز به عنــوان یک ضــرورت اجتناب ناپذیر 
در شــرایط کنونی مطرح است. مشــترکین خانگی، صنعتی و 
کشاورزی باید به این نکته توجه داشته باشند که مصرف بی رویه 
و بدون برنامه ریزی می تواند عواقب جدی برای خود و دیگران به 
همراه داشته باشد. در این راستا، شرکت ملی گاز ایران از تمامی 
مشترکین درخواست می کند که با رعایت نکات زیر به مدیریت 

مصرف گاز کمک کنند:
تنظیم دما: استفاده بهینه از تجهیزات: عایق بندی ساختمان ها: 

آموزش و فرهنگ سازی: 

شرکت ملی گاز ایران به تمامی مشترکین هشدار می دهد که در 
صورت ادامه مصرف بی رویه و عدم رعایت نکات مدیریت مصرف، 
ممکن است با قطع گاز مواجه شوند. این قطع گاز می تواند شامل 

موارد زیر باشد:
- قطع گاز خانگی: - قطع گاز صنعتی: - قطع گاز کشــاورزی:  
شرکت ملی گاز ایران از تمامی مشــترکین خانگی، صنعتی و 
کشاورزی در استان چهارمحال و بختیاری درخواست می کند که 
با رعایت نکات مدیریت مصرف و همکاری در این زمینه، به تأمین 
پایدار گاز کمک کنند. در غیر این صورت، قطع گاز به عنوان یک 
اقدام ضروری برای حفظ منابع و تأمین نیازهای اساســی دیگر 
مشترکین در نظر گرفته خواهد شد. از تمامی مشترکین انتظار 

می رود که با جدیت بیشــتری به این هشــدار توجه کنند و در 
راستای مصرف بهینه گاز گام بردارند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت گاز مازندران خبر داد: پاداش صرفه جویی مصرف گاز؛ امسال هم در انتظار مشترکین مسئولیت پذیر

مدیرعامل شرکت گاز استان: بیش از ۷۹۷ هزار پیامک هشدار و مدیریت مصرف گاز برای مشترکین ایلامی ارسال شد

آیین افتتاحیه طرح داناب با محوریت جشنواره خوارزمی برگزار شد

مهار آتش سوزی تانکر سوخت در جایگاه سوخت تبریز بدون خسارت جانی

مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری:   هشدار و اخطار به قطع گاز به کلیه مشترکین خانگی، صنعتی و کشاورزی در استان چهارمحال و بختیاری

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 

يادداشت مدير

خلاقيت 


